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 1. V Opavě proběhl festival Nechme se překvapovat. Školáky seznámil s ohroženými druhy zvířat  Polar.cz - Opavsko  Originál
 2. ��Připomínáme, že v pořadí 13. zasedání…  Facebook - Příspěvky  Originál
 3. Prezident Pavel: Nestačí do vzdělávacího systému jen posílat více peněz  Parlamentnilisty.cz - Politika  Originál
 4. Tento týden je možné pozorovat na obloze Noční svítící oblaka  Techfocus.cz - Články  Originál
 5. Sportu zdar! ��♂️ �� V květnu proběhl první…  Facebook - Příspěvky  Originál
 6. ��V pořadí 13. zasedání Zastupitelstva města…  Facebook - Příspěvky  Originál
 7. Česko ozáří obří měsíc. V pátek bude úplněk nejníž nad obzorem a bude se zdát větší  Lidovky.cz - Články  Originál
 8. Galerie Valchařská slaví 10 let!  Kultino.cz - Články  Originál
 9. Představení účastníků Eura 2024 - Portugalsko  Eurofotbal.cz - Články  Originál
 10. Těšínsko rozezpíval festival Trojok Śląski  Doo.cz - Články  Originál
 11. Snídaně s Novou (automat)  TV Nova - Snídaně s Novou (automat)  Originál
 12. �✨ Prohloubení spolupráce v Çanakkale! ����� V…  Facebook - Příspěvky  Originál
 13. Unisféra  — Vycházející hvězda  Slu.cz - Články  Originál
 14. �� CENTRAL-EUROPEAN MASCULINITIES in a…  Facebook - Příspěvky  Originál
 15. ��Ve velkém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty…  Facebook - Příspěvky  Originál
 16. Mladé, nadějné a talentované básnířky se…  Facebook - Příspěvky  Originál
 17. Studentky naší fakulty � strávily minulý týden na…  Facebook - Příspěvky  Originál
 18. Školné na VŠ? Teď na to není čas, říká Ženíšek. TOP 09 je podle něj nyní jednotnější  Lidovky.cz - Články  Originál
 19. Promoce na Fakultě  veřejných  politik  Slu.cz - Články  Originál
 20. � Časové rozdělení promocí.�� Slavnostní…  Facebook - Příspěvky  Originál
 21. Školné na VŠ? Teď na to není čas, říká Ženíšek. TOP 09 je podle něj nyní jednotnější  Top09.cz - Komentáře  Originál
 22. Prezident a ministr školství jmenovali v Karolinu nové profesory  Prahaskolska.eu - Články  Originál
 23. Beethovenův Hradec ovládli houslisté z Německa, Japonska a Rakouska  Denik.cz - Opavský a hlučínský deník  Originál
 24. Miliony diváků viděly v americké televizi Brno i jeho podzemí  Brno.cz - Články - Co se děje  Originál
 25. Rádi bychom vás informovali, že letní otevírací…  Facebook - Příspěvky  Originál
 26. Předsedkyně Akademie věd České republiky, prof.…  Facebook - Příspěvky  Originál
 27. Čaká nás najnižší spln roka. Indiáni ho volali jahodový  Vedanadosah.cvtisr.sk - Články  Originál
 28. Glosa: Fascinující příběh výměny ministra pro vědu. Dopadlo to jako vždycky  SeznamZpravy.cz - Články  Originál
 29. „Chodíme na nich ako na ryby,“ opísal člen elitného komanda likvidáciu Rusov. Prezradil najväčší problém Ukrajiny  Startitup.sk - Články  Originál
 30. Časť kresťanov vo Francúzsku vyzýva hlasovať proti krajnej pravici  Teraz.sk - Články  Originál
 31. Pojďme sportovat společně! ��♂️ Kolegové z…  Facebook - Příspěvky  Originál
 32. Dnes odpoledne odstartoval Festival Slunovrat ☀️ …  Facebook - Příspěvky  Originál
 33. V porote Slovak Press Photo bude riaditeľka National Geographic. Súťaži chýbajú financie  Standard.sk - Články  Originál
 34. Slováci, taste fotoaparáty. Na oblohe pribudne veľmi vzácny optický jav  Fontech.startitup.sk - Články  Originál
 35. Nebe rozzáří obří Měsíc: Kdy a jak nejlépe pozorovat Jahodový úplněk  Denik.cz - Bruntálský a krnovský deník  Originál
 36. Fotofestival Devín 2024: Úspešný nultý ročník plný kreativity a inšpirácie  Bratislavskyvecernik.sk - Články  Originál
 37. Unikátní nebeský úkaz v Česku: Obloze bude kralovat obrovský Měsíc, vytvoří optickou iluzi  Cnn.iprima.cz - Články  Originál
 38. Sledujte dnes v noci obrovský Měsíc. Na obloze bude úžasná optická iluze  Zoom.iprima.cz - Články  Originál
 39. Ministr bez ministerstva i kabinetu. Ženíškovi odešla velká část podřízených  Denikn.cz - Články  Originál
 40. V noci nás překvapí mimořádně nízko posazený úplněk  Novinky.cz - Věda a školy  Originál
 41. Dnešní nebe rozzáří obří Měsíc: Kdy ho pozorovat a jaké zajímavé názvy tento jev má?  Pozitivní zprávy - Články  Originál
 42. Odpolední Plus (automat)  ČRo - Plus - Odpolední Plus (automat)  Originál
 43. Ministrovi pro vědu a výzkum Marku Ženíškovi odešla většina kabinetu  SeznamZpravy.cz - Články  Originál
 44. Čeká nás jedinečný úplněk. Proč se mu říká Jahodový a kdy ho pozorovat?  Refresher.cz - News  Originál
 45. Dnešní noc nám přinese nádherný úkaz. Budeme moci pozorovat Jahodový měsíc  Epoch Times - Články  Originál
 46. Červnovou oblohu na Břeclavsku rozzáří jahodový úplněk. Víme, kde ho uvidíte  Denik.cz - Břeclavský deník  Originál
 47. Centrum Opavy žije už druhý den Slunovratem. Naše…  Facebook - Příspěvky  Originál
 48. Obdivuji lidi, kteří už mají vyšší věk a přesto…  Facebook - Příspěvky  Originál
 49. Přehled: Na jaké VŠ je stále možné podat přihlášku?  Prahaskolska.eu - Články  Originál
 50. Dnes sa na oblohe ukáže Jahodový mesiac: Medovinový zázrak vidno raz za 20 rokov  Netky.sk - Články  Originál

Zpět na seznam
 

1. V Opavě proběhl festival Nechme se překvapovat. Školáky seznámil s ohroženými druhy zvířat  
18:56 | 16.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Polar.cz - Opavsko  AUTOR: Yvona Fajtová SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V Opavě se letos poprvé uskutečnil vzdělávací festival přírodovědných filmů Nechme se překvapovat. Nabídl krátké filmové projekce o živočišných druzích, ekosystémech, ochraně přírody a glo
bálních výzvách.

Cílem festivalu Nechme se překvapovat bylo představit žákům opavských základních škol vybrané ohrožené živočišné druhy, přiblížit jim práci terénních zoologů a podpořit ochranu přírody.
Hlavním organizátorem festivalu byli studenti oboru Multimediální techniky Slezské univerzity  v Opavě  ve spolupráci s odborem školství města Opavy.
Edukativní videa se promítala v kinosále a ateliéru Hauerova a vždy na ně navázala beseda s hostem ochranářem či zoologem, který pracuje přímo v terénu.
Celkem bylo připraveno šest projekcí s besedami. Školáci se tak dozvěděli více o ohrožených supech mrchožroutech, o tom, co se děje v zákulisí zoo, nebo jak se zachraňují ohrožená zvířata na S
umatře a Filipínách.
Moderátorkou a průvodkyni festivalu byla mladá ochránkyně přírody a cestovatelka Viki Seifertová.
Dvě projekce byly přístupné i pro širokou veřejnost.
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SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

2. ��Připomínáme, že v pořadí 13. zasedání…   
07:30 | 17.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Karviná - oficiální stránka města SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Obchodně-podnikatelská fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

��Připomínáme, že v pořadí 13. zasedání Zastupitelstva města Karviné se koná právě dnes v pondělí 17. června 2024 od 15 hodin ve velkém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty v Karvin
é  Slezské univerzity. Podrobnosti ke konání zasedání jsou na úřední desce Magistrátu města Karviné. ❗�Termíny zasedání Zastupitelstva města Karviné a veřejné dokumenty ke stažení najdete d
ostupné na webových stránkách města www.karvina.cz/magistrat/zasedani.Grafika, text: Jan Šimerda

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelské (1x), fakulty (1x), karviné (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): ��Připomínáme, že v pořadí 13. zasedání… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

3. Prezident Pavel: Nestačí do vzdělávacího systému jen posílat více peněz  
11:11 | 17.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Parlamentnilisty.cz - Politika  AUTOR: PV SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V pražském Karolinu prezident republiky Petr Pavel spolu s ministrem školství, mládeže a tělovýchovy Mikulášem Bekem předali jmenovací dekrety více než 70 nově jmenovaným
profesorkám a profesorům.

Z?rukou prezidenta a ministra školství převzalo osobně dekret 72 profesorů a profesorek, novému profesoru Univerzity obrany předal dekret prezident spolu se státním tajemníkem ministryně obra
ny.
Ministr školství Mikuláš Bek se ve svém projevu zaměřil na kvalitu českých vysokých škol. S?ohledem na tradici, velikost a ekonomickou vyspělost Česka by si podle ministra české vysoké školství
zasloužilo, aby se jedna či dvě školy objevily v?první stovce v?mezinárodních žebříčcích. Ocenil zároveň roli, kterou české vysoké školy plní na národní, regionální a lokální úrovni. „Sociologická šet
ření dlouhodobě naznačují, že s kvalitou tuzemských vysokých škol je subjektivně spokojena velká většina jejich studentů i absolventů,“ řekl ministr Bek.
Z?pohledu kapacit však český vysokoškolský systém již nyní obsluhuje méně studentů, než je potřeba, a podíl vysokoškolsky vzdělaných obyvatel zaostává za vyspělými státy i za sousedními zem
ěmi. Vysoké školy se navíc musí připravit na příchod populačně silnějších ročníků. „Další rozšiřování přístupu k vysokoškolskému vzdělávání budou muset zajistit především profesně zaměřené ba
kalářské, případně i kratší programy se silnou orientací na praxi, uskutečňované ideálně v těsné součinnosti s konkrétními zaměstnavateli,“ uvedl ministr školství Mikuláš Bek s?tím, že pro napln
ění tohoto cíle bude nutné zásadně proměnit mechanismy zajišťování kvality vysokých škol. (Celý jeho projev si můžete přečíst? ZDE)
Prezident republiky se ve svém vystoupení dotkl otázky financování vysokého školství a zdůraznil, že ke zlepšení kvality nestačí jen navýšit rozpočty vysokých škol, ale také zavést systém hodnoce
ní. „Nestačí však do vzdělávacího systému posílat více peněz. Zároveň je potřeba vytvořit systém řízení a hodnocení kvality vzdělávání, abychom tyto vynakládané prostředky vynakládali maxim
álně efektivně,” řekl prezident Petr Pavel.
Dne 15. ledna 2024 jmenoval prezident republiky Petr Pavel doc. Ing. Radovana Souška, Ph.D., profesorem v oboru Ochrana vojsk a obyvatelstva, na základě návrhu Vědecké rady Univerzity obra
ny. Během slavnostního ceremoniálu mu spolu s?prezidentem republiky předal dekret státní tajemník v?Ministerstvu obrany Petr Vančura, který byl tímto úkolem pověřen ministryní obrany Janou Č
ernochovou.
SEZNAM NOVĚ JMENOVANÝCH PROFESORŮ

doc. Alla ARKHANHELSKA, DrSc. 
pro obor: Slavistika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Palackého v?Olomouci, Filozofická fakulta, Katedra slavistiky
doc. Ing. Markéta ARLTOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Finance 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy ekonomické v?Praze 
působí: Vysoká škola ekonomická v?Praze, Fakulta financí a účetnictví, Katedra veřejných financí
doc. RNDr. Eva BÁRTOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Molekulární biologie a genetika 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Akademie věd ČR, Biofyzikální ústav
doc. PhDr. Michal BAUER, Ph.D. 
pro obor: Ekonomické teorie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Institut ekonomických studií
doc. Ing. MgA. David BOUKAL, Ph.D. 
pro obor: Ekologie 
na návrh Vědecké rady Jihočeské univerzity v?Českých Budějovicích 
působí: Jihočeská univerzita v?Českých Budějovicích, Přírodovědecká fakulta, Katedra biologie ekosystémů
doc. MUDr. Andrea BURGETOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Radiologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 1. lékařská fakulta, Radiodiagnostická klinika; Všeobecná fakultní nemocnice v?Praze
doc. Mgr. Jaroslav DAVID, Ph.D.  
pro obor: Český jazyk 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Ostravská univerzita, Filozofická fakulta, Katedra českého jazyka
doc. Ing Petr DOLEŽEL, Ph.D. 
pro obor: Řízení strojů a procesů 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Univerzita Pardubice, Fakulta elektrotechniky a informatiky, Katedra řízení procesů
doc. Ing. Libor DOSTÁL, Ph.D. 
pro obor: Anorganická chemie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Pardubice 
působí: Univerzita Pardubice, Fakulta chemicko-technologická, katedra obecné 
a anorganické chemie
doc. MUDr. Ondřej FIALA, Ph.D.  
pro obor: Vnitřní nemoci 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Lékařská fakulta v Plzni, Onkologická a radioterapeutická klinika; Fakultní nemocnice Plzeň
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doc. PhDr. Jiří FRIEDL, Ph.D. 
pro obor: Historie se zaměřením na české a československé dějiny 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v?Opavě 
působí: Akademie věd ČR, Historický ústav
doc. Dr. techn. Eric Daniel GŁOWACKI 
pro obor: Biomedicínské inženýrství 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v?Brně 
působí: Vysoké učení technické v?Brně, CEITEC
doc. JUDr. Nicole GRMELOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Obchodní právo 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy ekonomické v?Praze 
působí: Vysoká škola ekonomická v?Praze, Fakulta mezinárodních vztahů, Katedra podnikového a evropského práva
doc. Mgr. Petr HASIL, Ph.D. 
pro obor: Matematika – Matematická analýza 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Přírodovědecká fakulta, Ústav matematiky a statistiky
doc. Mgr. Jan HAVLÍČEK, Ph.D.  
pro obor: Zoologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Přírodovědecká fakulta, Katedra zoologie
doc. Ing. Tomáš HERINK, Ph.D.  
pro obor: Chemické a energetické zpracování paliv 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy chemicko-technologické v Praze 
působí: ORLEN Unipetrol
doc. Ing. Jiří HOUŠKA, Ph.D. 
pro obor: Aplikovaná fyzika 
na návrh Vědecké rady Západočeské univerzity v?Plzni 
působí: Západočeská univerzita v Plzni, Fakulta aplikovaných věd, Katedra fyziky
doc. Ing. Martin HROMADA, Ph.D.  
pro obor: Bezpečnost a požární ochrana 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta aplikované informatiky, Ústav bezpečnostního inženýrství
doc. Mgr. Lada HUBATOVÁ-VACKOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Teorie a dějiny moderního a současného umění 
na návrh Umělecké rady Vysoké školy uměleckoprůmyslové v?Praze 
působí: Vysoká škola uměleckoprůmyslová v?Praze, Katedra teorie a dějin umění
doc. RNDr. Pavel HULVA, Ph.D. 
pro obor: Zoologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Přírodovědecká fakulta, Katedra zoologie
doc. Mgr. Ondřej JAKUBEC, Ph.D.  
pro obor: Dějiny umění 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Filozofická fakulta, Katedra dějin umění
doc. Mgr. Daniel JANDAČKA Ph.D. 
pro obor: Kinantropologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v?Olomouci 
působí: Ostravská univerzita, Pedagogická fakulta, Katedra studií lidského pohybu
doc. Petr JANSKÝ, M.Sc., Ph.D.  
pro obor: Ekonomické teorie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Katedra evropské ekonomické integrace a hospodářské politiky
doc. Ing. Daniel JIRÁK, Ph.D. 
pro obor: Lékařská biofyzika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 1. lékařská fakulta, Ústav biofyziky a informatiky
doc. MUDr. JUDr. Dušan KLOS, Ph.D., LL.M.  
pro obor: Chirurgie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v?Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Lékařská fakulta, I. chirurgická klinika; Fakultní nemocnice Olomouc
doc. Ing. Petr KOLENKO, Ph.D.  
pro obor: Aplikovaná fyzika 
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v?Praze 
působí: České vysoké učení technické v?Praze, Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská, Katedra inženýrství pevných látek; Akademie věd ČR, Biotechnologický ústav
doc. Mgr. Milan KRBÁLEK, Ph.D. 
pro obor: Aplikovaná matematika 
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v?Praze 
působí: České vysoké učení technické v?Praze, Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská, Katedra matematiky
doc. Ing. Marek KUBALČÍK, Ph.D.  
pro obor: Řízení strojů a procesů 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta aplikované informatiky
doc. Ing. Zuzana KUČEROVÁ, Ph.D.  
pro obor: Ekonomie 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava, Ekonomická fakulta, Katedra ekonomie
doc. Ing. Marián LEHOCKÝ, Ph.D.  
pro obor: Fyzikální chemie 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v?Brně 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta technologická
doc. Ing. et Ing. Ondřej MACHEK, Ph.D.  
pro obor: Management a manažerská ekonomie 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy ekonomické v?Praze 
působí: Vysoká škola ekonomická v Praze, Fakulta podnikohospodářská, Katedra strategie
doc. Ing. Jan MALAŤÁK, Ph.D.  
pro obor: Energetika 
na návrh Vědecké rady České zemědělské univerzity v Praze 
působí: Česká zemědělská univerzita v Praze, Technická fakulta, Katedra technologických zařízení staveb
doc. Aamir Saeed MALIK, Ph.D. 
pro obor: Výpočetní technika a informatika 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v?Brně 
působí: Vysoké učení technické v?Brně, Fakulta informačních technologií, Ústav počítačových systémů
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doc. Ing. Jan MAREŠ, Ph.D.  
pro obor: Řízení strojů a procesů 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Vysoká škola chemicko-technologická v Praze, Fakulta chemicko-inženýrská, Ústav matematiky, informatiky a kybernetiky
doc. Ing. Vlastimil MATĚJKA, Ph.D. 
pro obor: Materiálové vědy a inženýrství 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava, Fakulta materiálově-inženýrská, Katedra chemie a fyzikálně-chemických procesů
doc. RNDr. Ivan MIZERA, CSc. 
pro obor: Matematika – pravděpodobnost a statistika, ekonometrie a finanční matematika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: University of Alberta, Faculty of Science, Department of Mathematical and Statistical Sciences
doc. ak. mal. Michaela PAVLÁTOVÁ  
pro obor: Filmové, televizní a fotografické umění a nová média 
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v?Praze 
působí: Akademie múzických umění v?Praze, Filmová a televizní fakulta, Katedra animované tvorby
doc. Mgr. Jiří PITTNER, Dr. rer. nat.  
pro obor: Fyzikální chemie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Akademie věd ČR, Ústav fyzikální chemie
doc. Ing. Michal PLAČEK, Ph.D. 
pro obor: Veřejná a sociální politika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Institut sociologických studií
doc. Mgr. Václav PODESTÁT 
pro obor: Tvůrčí fotografie 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v?Opavě 
působí: Slezská univerzita v?Opavě, Filozoficko-přírodovědecká fakulta v Opavě, Institut  tvůrčí  fotografie

doc. MUDr. Marek POJAR, Ph.D.  
pro obor: Kardiochirurgie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Lékařská fakulta v?Hradci Králové, Kardiochirurgická klinika; Fakultní nemocnice v?Hradci Králové
doc. PhDr. Alena POMAJZLOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Teorie a dějiny moderního a současného umění 
na návrh Umělecké rady Vysoké školy uměleckoprůmyslové v?Praze 
působí: Vysoká škola uměleckoprůmyslová v?Praze, Katedra teorie a dějin umění
doc. Mgr. Tomáš POSPISZYL, Ph.D. 
pro obor: Teorie a dějiny moderního a současného umění 
na návrh Umělecké rady Vysoké školy uměleckoprůmyslové v?Praze 
působí: Akademie výtvarných umění v?Praze, Katedra teorie a dějin umění
doc. Ing. Jiří POSPÍŠIL, Ph.D. 
pro obor: Konstrukční a procesní inženýrství 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v?Brně 
působí: Vysoké učení technické v?Brně, Fakulta strojního inženýrství, Energetický ústav
doc. MUDr. Štěpánka PRŮHOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Pediatrie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 2. lékařská fakulta, Oddělení diabetologie a endokrinologie; Fakultní nemocnice v?Motole
doc. JUDr. Ing. Michal RADVAN, Ph.D. 
pro obor: Finanční právo a finanční věda 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Masarykova univerzita, Právnická fakulta, Katedra finančního práva a národního hospodářství
doc. Mgr. Pavel REJHOLEC 
pro obor: Filmové, televizní a fotografické umění a nová média 
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v?Praze 
působí: Akademie múzických umění v?Praze, Filmová a televizní fakulta, Katedra zvukové tvorby
dr. hab. inž. Miroslaw RUCKI, prof. UTHRad
pro obor: Strojírenská technologie 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Casimir Pulaski University of Radom, Faculty of Mechanical Engineering
doc. Ing. Tomáš SEDLÁČEK, Ph.D. 
pro obor: Technologie makromolekulárních látek 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta technologická, Ústav inženýrství polymerů
doc. Mgr. Jiří SIOSTRZONEK, Ph.D. 
pro obor: Tvůrčí fotografie 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v?Opavě 
působí: Slezská univerzita v?Opavě, Filozoficko-přírodovědecká fakulta v Opavě, Institut  tvůrčí  fotografie

doc. MUDr. Tomáš SKÁLA, Ph.D.  
pro obor: Kardiologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v?Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Lékařská fakulta, I. chirurgická klinika; Fakultní nemocnice Olomouc, I. interní klinika - kardiologická
doc. PhDr. Filip SMOLÍK, Ph.D. 
pro obor: Psychologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Filozofická fakulta, Ústav obecné lingvistiky; Akademie 
věd ČR, Psychologický ústav
doc. Mgr. Jan SOUBUSTA, Ph.D. 
pro obor: Optika a optoelektronika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v?Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Přírodovědecká fakulta, Společná laboratoř optiky
doc. RNDr. Pavel SOUČEK, CSc. 
pro obor: Biochemie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Lékařská fakulta V?Plzni, Biomedicínské centrum
doc. MUDr. Milan SOVA, Ph.D.  
pro obor: Vnitřní nemoci 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v?Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v?Olomouci, Lékařská fakulta, Klinika plicních nemocí a tuberkulózy; Fakultní nemocnice Brno, Klinika nemocí plicních a tuberkulózy
doc. Ing. Milena STRÁNSKÁ, Ph.D. 
pro obor: Chemie a analýza potravin 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy chemicko-technologické v?Praze 
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působí: Vysoká škola chemicko-technologická v?Praze, Fakulta potravinářské a chemické biotechnologie, Ústav analýzy potravin a výživy
doc. MUDr. Pavel STUDENÝ, Ph.D. 
pro obor: Chirurgické obory 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 3. lékařská fakulta, Oftalmologická klinika; Fakultní nemocnice Královské Vinohrady, Oční klinika
doc. PhDr. Daniel ŠPELDA, Ph.D. 
pro obor: Filozofie 
na návrh Vědecké rady Ostravské univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Filozofická fakulta, Katedra filozofie
doc. Mgr. Jan ŠTĚPÁNEK 
pro obor: Dramatická umění 
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v?Praze 
působí: Akademie múzických umění v?Praze, Divadelní fakulta, Katedra scénografie
doc. Mgr. Pavel ŠTICHAUER, Ph.D. 
pro obor: Románské jazyky 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Jihočeská univerzita v?Českých Budějovicích, Filozofická fakulta, Ústav romanistiky
doc. PhDr. Jiří ŠUBRT, CSc. 
pro obor: Sociologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta humanitních studií, Katedra sociologie
doc. Zhivorad TOMOVSKI, Dr. 
pro obor: Aplikovaná matematika 
na návrh Vědecké rady Ostravské univerzity 
působí: Ostravská univerzita, Přírodovědecká fakulta, Katedra matematiky
doc. Ing. Zuzana TUČKOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Podniková ekonomika a management 
na návrh Vědecké rady Technické univerzity v?Liberci, 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta logistiky a krizového řízení, Ústav logistiky
doc. Mgr. Ing. Michal TVRDOŇ, Ph.D. 
pro obor: Ekonomika a management 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v?Opavě 
působí: Slezská univerzita v?Opavě, Obchodně-podnikatelská fakulta v Karviné, Katedra ekonomie a veřejné správy
doc. Ing. Vojtěch VÁCLAVÍK, Ph.D. 
pro obor: Úpravnictví 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava, Hornicko-geologická fakulta, Katedra environmentálního inženýrství
doc. PhDr. Martin VACULÍK, Ph.D. 
pro obor: Sociální psychologie 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Fakulta sociálních studií, Katedra psychologie
doc. PhDr. Ludmila VESELOVSKÁ, Dr.  
pro obor: Obecná a diachronní lingvistika 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Pedagogická fakulta, Katedra anglistiky a amerikanistiky
doc. RNDr. Jan VYBÍRAL, Ph.D. 
pro obor: Aplikovaná matematika 
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze 
působí: České vysoké učení technické, Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská, Katedra matematiky
doc. MUDr. Tomáš VYMAZAL, Ph.D. 
pro obor: Anesteziologie a intenzivní medicína 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 2. lékařská fakulta, Klinika anesteziologie, resuscitace a?intenzivní medicíny; Fakultní nemocnice v?Motole
doc. MUDr. Dan WICHTERLE, Ph.D.  
pro obor: Vnitřní nemoci 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 1. lékařská fakulta, II. interní klinika; Všeobecná fakultní nemocnice v?Praze
doc. Dipl.-Ing. Alexander WILKIE, Dr. Techn.  
pro obor: Informatika – softwarové systémy 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Matematicko-fyzikální fakulta, Katedra softwaru a výuky informatiky
doc. RNDr. Lenka ZDRAŽILOVÁ DUBSKÁ, Ph.D. 
pro obor: Lékařská imunologie a mikrobiologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Masarykova univerzita, Lékařská fakulta, Katedra laboratorních metod
doc. Ing. Miroslav ZETEK, Ph.D.  
pro obor: Strojní inženýrství 
na návrh Vědecké rady Západočeské univerzity v?Plzni 
působí: Západočeská univerzita v Plzni, Fakulta strojní, Katedra technologie obrábění
doc. Ing. Marek ZINECKER, Ph.D.  
pro obor: Ekonomika a management 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v?Brně 
působí: Vysoké učení technické v?Brně, Fakulta podnikatelská, Ústav ekonomiky

SEKCE: Ekonomika a Finance

KLÍČOVÁ SLOVA:  institut (2x), tvůrčí (2x), fotografie (2x), jiří (1x), siostrzonek (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Prezident Pavel: Nestačí do vzdělávacího systému jen posílat více peněz ( Parlamentnilisty.cz - Politika, Obchodně-podnikatelská fakulta ); Prezident Pavel: Nestačí do
vzdělávacího systému jen posílat více peněz (Parlamentnilisty.cz - Politika, Slezská univerzita v Opavě ); Prezident Pavel: Nestačí do vzdělávacího systému jen posílat více peněz ( Parlamentnilisty.cz
- Politika, Filozoficko-přírodovědecká fakulta);

Zpět na seznam
 

4. Tento týden je možné pozorovat na obloze Noční svítící oblaka  
11:17 | 17.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Techfocus.cz - Články  AUTOR: Lukáš Bauer SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 1x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

O uplynulém víkendu byla z Česka a Slovenska pozorovatelná mrazivě krásná noční svítící oblaka (zkratka NLC – z anglického Noctilucent Clouds). Úkaz se nejčastěji objevuje na naší obloze v
týdnech okolo letního slunovratu, který nastane za necelý týden.
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Vzniká dle webu Astrofyzikální ProGResy výrazněji výše než běžná oblačnost, ve výšce asi 85 kilometrů nad Zemí, a to v důsledku nabalování ledu na částice zejména meteorického prachu vysoko
v mezosféře.
Díky tomu, že je tato oblačnost velice řídká, ve dne ji nespatříme a musíme čekat, až zapadne Slunce, které ji nasvítí zespod v době soumraku nebo rozbřesku.
Mrazivou krásu Nočních svítících oblak (NLC) mohou lidé zkusit vyhlížet ještě po celý tento týden. Viditelnost NLC letos významně ovlivňuje sluneční aktivita, která je vysoká (maximum se očekává 
v roce 2025), vysoké vrstvy zemské atmosféry tedy nemají tak stabilní podmínky pro vznik NLC jako v minulých letech.
I tak by se podmínky v těch vrstvách zemské atmosféry, ve kterých se NLC tvoří, tedy ve výšce okolo 85 kilometrů, mohly občas ustálit – zvláště v těch dnech, kdy Slunce neprodukuje erupce naší
m směrem.
Noční oblaky se nyní mohou objevit mezi 22. hodinou a půlnocí, nebo ráno mezi 2. a 4. hodinou, a to vždy na severu, resp. mezi severozápadním a severovýchodním obzorem.
Nesvítí vlastním světlem, jejich zář je způsobena rozptylem slunečního světla, které je v inkriminovaných hodinách nasvětluje odspodu (zatímco samo se nachází v hloubce mezi 6° a 16° pod obzo
rem). Vypadají jako zářící pavučinky na obloze a někdy mohou nabídnout opravdu majestátní divadlo.
Pokud zájemci nechtěji o noční oblaky přijít, doporučujeme jim v inkriminovaných časech sledovat webové kamery a v případě výskytu této oblačnosti na snímcích je jít ven pozorovat.
Zdroj: Astrofyzikální ProGResy z Opavy , Fyzikální  ústav  SU

SEKCE: IT a komunikace

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavy (1x), fyzikální (1x), ústav (1x)

Zpět na seznam
 

5. Sportu zdar! ��♂♂️️�� V květnu proběhl první…   
13:03 | 17.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Sportu zdar! ��♂️ �� V květnu proběhl první ročník sportovní výzvy pro zaměstnance s názvem OPFka sportuje! Zapojilo se 11 týmů s celkem 33 nadšenci. �� Členové týmů soutěžili v růz
ných disciplínách - běh, chůze, cyklistika - a sbírali kilometry pro svůj tým. ��♀️ �� Jak to celé dopadlo a kdo nasbíral nejvíce kilometrů se dozvíte zde: go.slu.cz/opfkasportuje

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Sportu zdar! ��♂️ �� V květnu proběhl první… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Zpět na seznam
 

6. ��V pořadí 13. zasedání Zastupitelstva města…   
15:15 | 17.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Karviná - oficiální stránka města SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Obchodně-podnikatelská fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

��V pořadí 13. zasedání Zastupitelstva města Karviné  začalo ve velkém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty v Karviné .Foto: Milan Haluška

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (2x), obchodně (1x), podnikatelské (1x), fakulty (1x)

Zpět na seznam
 

7. Česko ozáří obří měsíc. V pátek bude úplněk nejníž nad obzorem a bude se zdát větší  
18:35 | 17.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Lidovky.cz - Články  AUTOR: Lidovky.cz, ČTK SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V noci na sobotu 22. června bude nejjižněji, tedy nejníže nad obzorem, položený úplněk v roce, který bude následovat 28 hodin po letním slunovratu a v té době se bude Měsíc nacházet praktic
ky na nejjižnějším bodu své dráhy. Díky optické iluzi se tak bude zdát mnohem větší, než když je vysoko na obloze. Podobný úkaz bude možné spatřit příští rok a poté až za 18 let.

Informaci v pondělí sdělil astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě .
Měsíc obíhá po dráze mírně skloněné od roviny zemské dráhy, které se odborně říká ekliptika. Ekliptika se lidem díky sklonu osy zemské rotace jeví v některých místech na obloze níže, v jiných výše
. Nejjižnější bod leží v souhvězdí Střelce. V době červnového úplňku se bude Měsíc nacházet poblíž tohoto bodu a navíc nejjižněji na své dráze. Bude tedy téměř nejníže, kde při úplňku v Česku mů
že být. Na některých místech nevystoupá výš než nad 10 stupňů nad obzor.
Měsíc samotný nebude větší než obvykle, ale při západu nebo východu se může lidem větší zdát. Jedná se o optickou iluzi. Vycházející či zapadající Měsíc lidský mozek porovnává se vzdálenými o
bjekty na obzoru. Díky tomu vypadá větší, než když se nachází vysoko na obloze.
Patrné bude žlutější zbarvení a menší jas Měsíce. Při této malé výšce Měsíce nad obzorem bude podle Horálka dost hrát úlohu zeslabení světla v zemské atmosféře, neboť paprsky jdoucí od Měsíc
e k pozorovateli budou muset urazit delší dráhu zemským vzduchem.
Takto nízko položený úplněk nad obzorem bude ještě příští rok, konkrétně 11. června. Další podobná příležitost pak nastane 22. června 2043. Jedná se tedy o poměrně jedinečnou příležitost, dodal
Horálek.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Česko ozáří obří měsíc. V pátek bude úplněk nejníž nad obzorem a bude se zdát větší ( Idnes.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě );
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Zpět na seznam
 

8. Galerie Valchařská slaví 10 let!  
00:22 | 18.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Kultino.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Jediná brněnská galerie zaměřující se výhradně na fotografii letos v říjnu oslaví deset let od svého vzniku. K příležitosti výročí se vtipně vrací k první výstavě autorky Dity  Pepe , kterou před lety 
zahájila svou činnost.

Umělci, grafici, nakladatelé i tiskaři, ti všichni se už deset let scházejí v brněnské Galerii Valchařská, která letos v říjnu slaví kulaté narozeniny. Tento tvůrčí potenciál a synergie určuje koncept gale
rie, v němž dostávají prostor etablované osobnosti fotografického světa i studentské práce. Občas program osvěží drobná odbočka v podobě jiného média, například výstava satirických koláží TM
BK nebo absolventských prací Střední školy umění a designu .
Galerie se mimo jiné stala základnou významného brněnského fotografa Miloše Budíka, známého především fotografiemi vily Tugendhat. Uspořádal tu dvě vlastní výstavy a vystavoval několik pu
blikací a kalendářů. Z dalších jmenujme Iren Stehli  a její projekt Krejčí Sláma nebo Jaroslava Pulicara, který zde bilancoval výstavou a knihou Efemeria. Pozornost si zaslouží také dokumentaris
tka Dana Kyndrová, jenž se dlouhodobě věnuje ruské tématice. Svůj soubor Supersonico prezentovala v galerii také nejslavnější současná česká fotografka Libuše Jarcovjáková .
Oslava desátých narozenin Galerie Valchařská se koná 18. října 2024. Fotografka Dita Pepe  společně s kurátorem Lukášem Bártlem představí výběr autorčiných dosud nepublikovaných foto
grafií, které spojuje téma rodiny. Srdečně Vás zveme!
Galerie Valchařská - Tiskárna Helbich
Valchařská 36, Brno
www.galerievalcharska.cz

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  dity (1x), pepe (1x), dita (1x)

Zpět na seznam
 

9. Představení účastníků Eura 2024 - Portugalsko  
00:58 | 18.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Eurofotbal.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Filozoficko-přírodovědecká fakulta  AKTUALIZOVÁNO: 2x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nemohla to být suverénnější cesta, Portugalsko se kvalifikovalo na letošní mistrovství Evropy díky 10 vítězstvím v 10 zápasech. I proto jsou opět očekávání jejich fanoušků obrovská. Ze vzpomínek
stále ještě nevymizel rok 2016, kdy Cristiano Ronaldo a spol. vybojovali trofej z Eura a země posedlá fotbalem by zase znovu a ráda prožila podobný triumf.
Mistři Evropy z roku 2016 a vítězové Ligy národů z roku 2019 se ve 21. století napevno usadili mezi elitou kontinentálního fotbalu. Od roku 2002 nikdy nechyběli na velkých turnajích a i když se obč
as kritizoval brzký konec, fakta jsou jasná: Portugalci jen ve dvou případech ze 13 účastí neprošli do play off.
Právě na mistrovstvích Evropy národní tým zažil největší zklamání i největší radost. Platiniho gól v prodloužení v semifinále Eura 1984, Zidanova penalta také v prodloužení semifinále Eura 2000 a n
akonec hlavička Charistease ve finále ME 2004, která umlčela zaplněný Estádio da Luz, to byly tři těžké okamžiky, které Portugalce připravily od zápisů do historie. Nakonec ale zlaté vykoupení při
šlo. To, když se náhradník Éder rozhodl v prodloužení finále s Francií vypálit daleko za velkým vápnem na bránu Huga Llorise a Portugalsko i bez zraněného Ronalda vyhrálo finále Eura 2016.
Once upon a time in Paris... O resto é só a mais bela história de todas #TeamPortugal #EURO2016 pic.twitter.com/cz8JYMgapQ
— Portugal (@selecaoportugal) July 10, 2022
Obhajoba titulu nebyla zrovna oslnivá. Poslední evropský šampionát se hrál kvůli covidové pandemii až v roce 2021, Portugalsko sice postoupilo z těžké skupiny (s Francií a Německem) ze třetího 
místa, ale vypadlo už v osmifinále s Belgií.
V roce 2024 vypadá situace nadějněji. Trenér Roberto Martínez provedl tým kvalifikací bez ztráty jediného bodu, což je něco, co nikdo před ním v Portugalsku nedokázal. Pravda, soupeři jako Slove
nsko, Lucembursko, Lichtenštejnsko, Island či Bosna nebudili zrovna velké obavy, ale výkony týmu byly pokaždé přesvědčivé.
Poslední zápasy Portugalska (©Livesport)
Osm let po zlaté Paříži zůstali v týmu pouze Rui Patrício, Pepe, Danilo Pereira a Cristiano Ronaldo. Nová talentovaná generace však má však dostatečnou kvalitu, aby navázala na výkony svých př
edchůdců. Také je třeba připomenout, že v roce 2006 Portugalcům velký turnaj v Německu vyšel krásně - na mistrovství světa tehdy došli až do semifinále, kde padli s osudovým soupeřem z
Francie.

Silné stránky

Góly, góly a góly. Jestli je tým Roberta Martíneze v něčem výjimečný, tak je to tah na bránu a schopnost skórovat. Zatímco předchozí trenér Fernando Santos praktikoval velmi pragmatický styl, bez
velkých ofenzivních dobrodružství, což mnohdy vyvolávalo podiv, že techničtí Portugalci postrádají kreativitu, dnes je situace úplně odlišná.
Martínezův tým odehrál od začátku kvalifikace Eura včetně testů celkem 15 utkání a nastřílel 49 gólů! V kvalifikaci nasázel 15 branek Lucembursku (6:0 a 9:0) a dařilo se mu i v Bosně nebo v přípra
vě proti Švédsku. Pouze Slovinci dokázali v březnu v přátelském utkání uhrát nulu a zvítězit 2:0.
Ofenzivní sílu týmu tvoří jména jako Cristiano Ronaldo, Goncalo Ramos, Joao Félix, Rafael Leao, Diogo Jota, Francisco Conceicao, Bernardo Silva, Vitinha nebo Bruno Fernandes. Jedinou
otázkou pro trenéra je tak najít způsob, jak tento potenciál využívat.
Že to nemusí být snadný úkol, naznačila některá jarní utkání s kvalitnějšími týmy. Například příprava s Chorvatskem ukázala, že se ofenziva může i trápit. Ale i když nefungovala souhra ve středu p
ole a tím pádem zůstala velmi slabá nabídka finálních přihrávek, ukázalo se, že variantou, jak překonat obranu soupeře, zůstává tank jménem Rafael Leao. Jeho energie dokáže dostat pod tlak
jakoukoliv obranu a zároveň se můžete spolehnout, že to nebude jen o hrubé síle, ale i o fantazii.

Slabé stránky

Lehká kvalifikační skupina příliš neprověřila defenzivu, Portugalci inkasovali jen dvakrát a v obou případech zatížili jejich konto Slováci. Jarní série pěti přípravných zápasů však naznačila trable. Je
n v jednom ze zmíněných utkání udržel tým čisté konto, ve zbylých čtyřech inkasoval minimálně dvakrát.
Pokaždé byla obranná linie postavena jinak, ale ať už se hrálo na tři stopery nebo Martínez vsadil na čtyřobráncový systém, nefungovalo to ideálně. A co víc, opravdu ze zmíněných utkání nemohl b
ýt moudrý ani sám trenér. Před prvním startem na Euru tak není zřejmé, jak defenziva - a hlavně střed obrany Portugalska - bude vypadat.
Ruben Dias je stálicí obrany. (© FPF)
Zdá se, že jedinou jistotou v obranné linii je Rúben Dias. Není ale jasné, kdo mu ve středu obrany bude dělat společnost. Pepe má viditelné fyzické problémy, Goncalo Inácio a António Silva jsou n
a velkém turnaji debutanty, a tak je možné, že volba padne na Danila Pereiru. Nuno Mendes by mohl hrát vlevo, i když do sestavy by se chtěl dostat i Diogo Dalot. Joao Cancelo by měl operovat na 
pravé straně.

Ideální sestava

V brance možná už skončil čas Ruie Patricia (i když v nominaci stále figuruje), jelikož v posledních měsících dostával stále více přednost Diogo Costa z Porta. Jestliže trenér Roberto Martínez zatím
hledá ideální složení obrany, ve středové řadě má o pilířích naopak jasno. Otázkou spíš zůstává, jaký zvolí systém - v úvahu připadá jak 4 - 3 - 3, tak i 3 - 4 - 3).
Pozice Bruna Fernandese ve středu zálohy se zdá být jasná, v základu by měl hrát by i Joao Palhinha, který má tu výhodu, že umí zastat i defenzivní úkoly. Vitinhu nominuje na hřiště výjimečná sez
ona v PSG, kde byl samotným trenérem Luisem Enriquem zvolen nejlepším hráčem týmu.
Silná pak zůstane i lavička pro případné změny - Joao Neves jedním z nejlepších hráčů Benfiky a Matheus Nunes zase v Manchesteru City. Šestku může hrát jak Rúben Neves, tak i Danilo Pereira
. Variant je mnoho a o žádných se nedá pochybovat, že by byly špatné.
Ideální sestava Portugalska pro Euro 2024 (©Livesport)
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Totéž platí pro ofenzivu. Bernardo Silva je skvělou variantou na pravou stranu hřiště a není to jen o schponosti dát gól, ale i pro konstrukci hry. Podobně hraje Joao Félix na levé straně. Přednost ale
zřejmě dostane Rafael Leao. Ronaldo je přirozený střelec gólů a na hřiště se dostane zřejmě i díky váze své osobnosti.
Kdyby tenhle základ nefungoval, může trenér Martínez zařadit nové prvky: Goncalo Ramos je hodně pracovitý, Diogo Jota má zase jiný styl, ale disponuje také vynikajícím smyslem pro góly. Pedro 
Neto hraje průnikově a umí si najít kolmice, Conceicao zase umí přitvrdit. Nominace nabízí všechno, co byste potřebovali.

Predikce

Zdá se, že postup ze skupiny by Portugalcům opět neměl uniknout, také by asi nikoho nepřekvapilo, kdyby jejich tým postoupil z první příčky. Pokud se teorie naplní, čekal by je v osmifinále třetí tý
m ze skupiny A, B nebo C. Postup samozřejmě nikdy není snadný úkol, ale Portugalsko by mělo být favoritem i v případném čtvrtfinále, kde se střetne s týmem, který vyhraje souboj celků ze druhýc
h míst ve skupinách D (Francie, Rakousko, Polsko a Nizozemsko) a E (Slovensko, Ukrajina, Rumunsko a Belgie). To vše vypadá jako relativně otevřená cesta do semifinále. I proto budou chtít Port
ugalci základní skupinu vyhrát.

Program zápasů - skupina F
18.06.2024
21:00
Portugalsko
2:1
Česko
Lipsko
22.06.2024
18:00
Turecko
0:3
Portugalsko
Dortmund
26.06.2024
21:00
Gruzie
- : -
Portugalsko
Gelsenkirchen
Konečná nominace
Brankáři
Datum nar.
Klub
Diogo Costa
19.09.1999
FC Porto
Rui Patrício
15.02.1988
AS Řím
José Sá
17.01.1993
Wolverhampton Wanderers
Obránci
Datum nar.
Klub
João Cancelo
27.05.1994
FC Barcelona
Diogo Dalot
18.03.1999
Manchester United
Rúben Dias
14.05.1997
Manchester City
Gonçalo Inácio
25.08.2001
Sporting CP
Nuno Mendes
19.06.2002
Paris Saint-Germain
Pepe
26.02.1983
FC Porto
Nélson Semedo
16.11.1993
Wolverhampton Wanderers
António Silva
30.10.2003
SL Benfica
Záložníci
Datum nar.
Klub
Francisco Conceição
14.12.2002
FC Porto
Bruno Fernandes
08.09.1994
Manchester United
João Neves
27.09.2004
SL Benfica
Matheus Nunes
27.08.1998
Manchester City
Pedro Neto
09.03.2000
Wolverhampton Wanderers
Rúben Neves
13.03.1997
Al Hilal FC
João Palhinha
09.07.1995
Fulham FC
Danilo Pereira
09.09.1991
Paris Saint-Germain
Bernardo Silva
10.08.1994
Manchester City
Vitinha
13.02.2000
Paris Saint-Germain
Útočníci
Datum nar.
Klub
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Diogo Jota
04.12.1996
Liverpool FC
João Félix
10.11.1999
FC Barcelona
Rafael Leão
10.06.1999
AC Milán
Gonçalo Ramos
20.06.2001
Paris Saint-Germain
Cristiano Ronaldo
05.02.1985
Al Nassr FC

SEKCE: Fotbal

KLÍČOVÁ SLOVA:  fpf (1x)

Zpět na seznam
 

10. Těšínsko rozezpíval festival Trojok Śląski  
08:41 | 18.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Doo.cz - Články  AUTOR: Mgr. Ondřej Elbel, MSc. SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 1x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Stonava – 31. ročník festivalu sborového zpěvu Trojok Śląski letos zakotvil ve Stonavě. Několik stovek zpěváků se sešlo tam také při slavnostní bohoslužbě a následně koncertovali i v Horní Such
é a Českém Těšíně. Festivalové ocenění si převzala také umělecká vedoucí stonavského sboru, který v obci doprovází také slavnostní liturgie. Fotografie uvnitř.

Při slavnostní bohoslužbě zpíval sbor PZKO Stonawa. Foto: Farnost Stonava
„Byla to oslava zpěvu ve Slezsku,“ shrnul nedělní slavnosti stonavský farář P. Roland Manowski-S łomka. Právě v tamním kostele sv. Máří Magdalény se sboristé setkali při slavnostní bohoslužbě, 
které předsedal Mons. prof. Antoni Reginek – kaplan pro sborovou hudbu, který dříve vyučoval zpěv a liturgickou hudbu v katovickém kněžském semináři a na tamní Slezské univerzitě . V proml
uvě zdůraznil, že právě zpěv může lidi sjednocovat. O hudební doprovod se postaral sbor PZKO ze Stonavy spolu se sborem Lira z Karviné-Darkova. „Nacvičili jsme skladbu Lauda Jerusalem, kter
ou složil právě kněz Antonin Reginek,“ zmiňuje vedoucí sboru PZKO ve Stonavě Marta Orszulik. Pro ni i její kolegy to byla mimořádná bohoslužba, neboť zpívali spolu s 370 dalšími zpěváky dole v 
lavicích. „Byla to velká zodpovědnost,“ hodnotí paní Orszulik, která po bohoslužbě také obdržela festivalové ocenění pojmenované po skladateli Stanisławu Moniuszkovi. „Pokládám to za vyznamen
ání nejen pro mě, ale pro celý sbor. Kdyby lidé nechtěli zpívat, zkoušet a scházet se, bylo by mi veškeré hudební vzdělání marné,“ svěřuje se Marta Orszulik.
Festival přinesl také dva koncerty duchovní hudby – a to v kostele sv. Josefa v Horní Suché a v kostele Nejsvětějšího Srdce Páně v Českém Těšíně. Mezi patnácti přihlášenými sbory byl i třinecký H
utnik, Sucha z Horní Suché nebo Melodia z Návsí. Z Polska přijely sbory z Piekar Śląskich, Chorzowa, Katowic nebo Gierałtowic. Více informací o přehlídce v polském jazyce najdete ZDE.
Přehlídku pořádá každoročně PZKO, Asociace českých pěveckých sborů a sbory z Polska. Tentokrát se konal ve Stonavě a místní farář P. Roland Manowski- Słomka již zve na další událost – kaž
doroční pouť ke cti patronky tamního kostela sv. Máří Magdalény. Slavnostní mše svaté se sborovým doprovodem a krojovanými horníky se uskuteční v neděli 21. července od 8 a 10 h
odin. Již vpředvečer se chystá vigilie. „Tuto mši svatou v sobotu 20. července od 17 hodin obětujeme za všechny farníky a občany, kteří zemřeli od loňské pouti do té letošní,“ upřesňuje místní duc
hovní správce.
Foto: Farnost Stonava
Přehlídky se zúčastnilo 15 sborů. Foto: Farnost Stonava
Mši svatou sloužili místní farář P. Roland Manowski-Słomka a také profesor z Katovic Mons. Antoni Reginek. Foto: Farnost Stonava
Sboristé šli do kostela průvodem. Foto: Farnost Stonava

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Těšínsko rozezpíval festival Trojok Śląski ( Cirkev.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

11. Snídaně s Novou (automat)  
09:02 | 18.06.24     Originál  Stáhnout

TV  ZDROJ: TV Nova - Snídaně s Novou (automat)  AUTOR: TV Nova SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie  AKTUALIZOVÁNO: 31x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

07:38
0
0

vztah a v průběhu dne oni vás berou jako součást vlastně té svatby, takže pak už vás berou v podstatě jako takového kamaráda, který vedle nich a už jim nepřijde, že jako. Nejhorší jsou ty fot
ografové a křičí na všechny ty svatebčany, prostě

1
5

teď budete všichni koukat sem. Ale vy jste říkala, že vlastně základ je se uvolnit. Je na to nějaký trik, jak vlastně se jako uvolnit před tím foťákem? Jako. Jak vypadá? Lidi se přirozeně. Pro li
di, co se jako nechají fotit, a myslím, že to je tím fotografem, že on

3
0

opravdu musí s vámi tak komunikovat, živi. Může za to fotograf. To jsme chtěli slyšet. Když, tak stížnosti na něj. Já se taky nerada fotím, takže to je v pořádku, že vlastně lidi, lidi to taky jakob
y neuměj. A. Kdyby někdo taky chtěl fotit,

4
5

co byste mu poradila? Jak začít? Co je podle vás ten nejlepší způsob? No, koupit si jakýkoliv foťák a začít fotit. Prostě to dělat. Začít to dělat, protože když to nebudete dělat, tak, tak jakoby n
ičeho nedosáhnete. Ono vlastně se do

07:39
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té fotky pro fotíte. A potřebuji třeba jakoby nějaký vedení nebo i v tomto oboru je dobrý být samouk trošku? Já jsem třeba taky začínal jako samouk, ale myslím si, že ten jako propastný rozdíl 
by v tom, když jsem začala dělat školu. Já vlastně teďka studuji

1
5

ještě na institutu  tvůrčí  fotografie , kde budu teda teďka končit v září. A to je obrovský rozdíl jakoby v tom, potom v té tvorbě začnete mít vlastně nadhled, víte něco o dějinách a ta fotka s
e vlastně posune někam úplně jinam, no, takže

3
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určitě takto. To říká fotografická olympionička a zlatá medailistka? Ano. Zuzana Fajmonová, fotografka, která vyhrála s letící nevěstou tuto prestižní cenu. Tak ještě jednou velká gratulace a d
ěkujeme. Děkuji. Děkujeme moc. No

4
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a teď jdeme cestovat na koloběžce, protože na dálku zdravíme cestovatelku Veroniku Jiříčkovou. Hezké ráno. Dobrý. Den, zdravím vás do Česka.

07:40
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Odkud nás zdravíte, kde teďka aktuálně jste a kam máte namířeno? Teď zrovna a jsem v Krakově v Polsku. A co už máte za sebou? Co vás všechno čeká? Je to náhoda, že tam jste, nebo
1
5

to je součástí nějaké delší cesty? Je to součástí větší cesty. Jedu tady dva týdny nebo dva a půl týdne přes Polsko trasy blodu najec a teďka z Krakova do Čenstochové. Stezku orlích místo
3
0

nešla. Kolik měst dohromady to bude? Nějakých šest a sedm set km. Teďka jsem už lehce za půlkou. Jak to vzniklo, že se nejdete projet na hodinku ven, ale jezdíte po celém světě trasy vzd
álené tři tisíce km?

4
5

Mě vždycky dost lákalo jezdit nebo chodit spíš poutě, dělat cesty, ty poutě je poznat tu zemi víc dokonale, starat o zemi vždycky nějaký čas. A když jsem objevila kolo Byšku, tak mi to moc ch
ytlo a začala jsem na té

07:41
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0
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koloběžce jezdit víc a víc. A pak jsem si řekla, jo, koloběžka je přesně ten nástroj, na kterém chce jezdit tady tyto, dejme tomu poutní cesty nebo dálkové cesty. A hned po první cestě na Islan
d, kde jsem ujela tisíc km, byla jsem tam měsíc koloběžkou, tak to byla láska na první pohled a

1
5

už asi té doby nemůžu zastavit. Je to elektrokolo Biška. A. Ne, není to samozřejmě elektrokolo. Biška elektro mám tady na svých nohách. No, ale i to občas potřebuje baterku. Jak dlouho vyd
ržíte?

3
0

Jak dlouho vydržíte? Kolik se dá km denně na koloběžce ujet? To je hodně individuální. Já třeba mám svoji maximálku někdy kolem 140 km za den. Takovým polo naloženým, Polo naložený
m stavu, ale nezkoušela

4
5

jsem úplně maximum, co nejvíc zvládnu. To jsem neměla ještě nikdy takto jako vlastně ani chuť si to vyzkoušet. Ale jsou lidi, kteří ujedou třeba 200, 300 km klidně v jednom dni, a to takoví vě
tší závodníci. Já jsem spíš ten pomalejší, poutní. Jak se to dá skloubit s prací? Protože když si

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  institutu (1x), tvůrčí (1x), fotografie (1x)

Zpět na seznam
 

12. �� Prohloubení spolupráce v Çanakkale! ����� V…   
13:13 | 18.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně  podnikatelská fakulta  v Karviné , Slezská univerzita SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Obchodně-
podnikatelská fakulta

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

�✨ Prohloubení spolupráce v Çanakkale! ����� V květnu se zástupci vedení a všech kateder OPFky zúčastnili 9. ročníku vědecké konference International Scientific Conference on Business 
Administration, kterou pořádala naše partnerská Çanakkale Onsekiz Mart ÜniversitesiNa této významné konferenci jsme prezentovali výsledky naší vědeckovýzkumné činnosti a měli příležitost set
kat se s vedením turecké Faculty of Social Sciences. Hlavním tématem konference byla "Udržitelná budoucnost: Využívání digitálních inovací pro výzvy zítřka". � � Více informací naleznete na t
omto odkaze:

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (1x), podnikatelská (1x), fakulta (1x), karviné (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): �✨ Prohloubení spolupráce v Çanakkale! ����� V… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

13. Unisféra — Vycházející hvězda  
13:51 | 18.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Slu.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

prodej

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  unisféra (1x)

Zpět na seznam
 

14. �� CENTRAL-EUROPEAN MASCULINITIES in a…   
15:49 | 18.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Ústav pro českou literaturu AV ČR SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

�� CENTRAL-EUROPEAN MASCULINITIES in a Comparative PerspectiveZítra začne v dolním sále naší pražské budovy dvoudenní mezinárodní sympozium, na němž zazní i příspěvky kolegyň 
Františky Schormové a Julije Ovsec a kolegů Jana Matonohy, Richarda Müllera a Stefana Segiho.Akci pořádá CEFRES ve spolupráci se Slezskou  univerzitou  v Katovicích, Ústavem české liter
atury a komparatistiky FF UK a ÚČL v rámci výzkumného projektu Central European Masculinities.Srdečně zveme!Více informací v události �

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezskou (1x), univerzitou (1x)

Zpět na seznam
 

15. ��Ve velkém sále Obchodně podnikatelské fakulty…  
09:35 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Karviná - oficiální stránka města SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Obchodně-podnikatelská fakulta
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

��Ve velkém sále Obchodně  podnikatelské  fakulty proběhlo 13. zasedání zastupitelstva města Karviné . Zastupitelé města se zabývali patnácti bodovým programem, který mimo jiné obsah
oval například schválení poskytnutí účelové dotace z rozpočtu města oběma nemocnicím ve městě. Více se dozvíte v reportáži Televize Polar.

SEKCE: Sociální sítě

KLÍČOVÁ SLOVA:  obchodně (2x), podnikatelské (2x), fakulty (2x), karviné (1x)

Zpět na seznam
 

16. Mladé, nadějné a talentované básnířky se…  
10:00 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Slezské zemské muzeum SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Mladé, nadějné a talentované básnířky se představujíNela Bártová, Kristýna Svidroňová a Barbora Sebera v hodinovém pásmu představí svou tvorbu a na závěr bude prostor i na diskusi.Nela Bárt
ová (*1998), původem z Opavy, vystudovala Ateliér Sochařství 2 na FaVU VUT v Brně a nyní pokračuje ve studiích na pražské Akademii výtvarných umění. Pracuje napříč materiály i médii, nedílno
u součástí její práce je text - publikovala na několika literárních webech, v časopisech a antologiích a v ostravském nakladatelství Bílý Vigvam jí v roce 2021 vyšla debutová sbírka Na konci chodby j
e ráno, která byla nominována na cenu Magnesia Litera v kategorii debut roku.Kristýna Svidroňová (*1992) vystudovala Českou literaturu na Slezské univerzitě  v Opavě . V roce 2021 jí vyšla bá
snická sbírka Sochy z peřin v nakladatelství Protimluv. Publikovala v časopisech revue Prostor, Protimluv, Host, Tvar, Glosolália, Weles a on-line. V současnosti učí češtinu jako druhý jazyk na ZŠ.
Barbora Sebera (2000) je poběhlá ostravská básnířka, publikovala např. v Revue Protimluv, na webu Nedělní chvilka poezie anebo Ostravan, přejíždí mezi autorskými čteními. Za svůj koníček pov
ažuje rozbíjení konstruktu času gumovým kladívkem nedochvilnosti a její básně se vyznačují spektrem od prchavých něžností k delirantním skladbám.Akce proběhne v rámci Festival Slunovrat v pá
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tek 21. 6. 2024 od 19 hodin v Blücherově paláci. Vstup pouze na rezervaci a s platnou vstupenkou!Srdečně zveme a těšíme se na vás!

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzitě (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

17. Studentky naší fakulty � strávily minulý týden na…   
10:16 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Fakulta veřejných  politik  v Opavě SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik
 AKTUALIZOVÁNO: 1x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Studentky naší fakulty � strávily minulý týden na partnerské univerzitě v Portugalsku �� . Zúčastnily se kurzu v rámci projektu Breaking Fences, do kterého jsou kromě posluchačů z
hostitelské vysoké školy zapojení i Švédové �� . Přivezly si řadu nových poznatků, zážitků i přátel a už se těší na další spolupráci. �https://www.slu.cz/fvp /cz/aktuality/15/1905

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavě (1x), fvp (1x)

Zpět na seznam
 

18. Školné na VŠ? Teď na to není čas, říká Ženíšek. TOP 09 je podle něj nyní jednotnější  
10:35 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Lidovky.cz - Články  AUTOR: Dominik Stein, Lidovky.cz SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nešťastně provedená výměna mé předchůdkyně TOP 09 sjednotila, tvrdí Marek Ženíšek, nový ministr pro vědu, výzkum a inovace. S kritikou ze strany spoluzakladatele partaje Miroslava Kalou
ska prý v mnohém souhlasí. „Měl by si ale uvědomit, že v koalici to bez ústupků nejde,“ říká.

Lidovky.cz: Jaká je nálada v TOP 09? Připomenu jen, že v eurovolbách jste obhájili dva mandáty, zatímco dva další subjekty v koalici Spolu, tedy ODS a lidovci, po jednom ztratil
y.
Před evropskými volbami to určitě byla nervozita.
Lidovky.cz: Kdybyste získali jen o zhruba tisícovku hlasů méně, druhého europoslance by namísto TOP 09 měla KDU-ČSL…
Ale na to se historie neptá, důležitý je výsledek. Jak jste řekl – TOP 09 jako jediná strana z koalice Spolu obhájila své dva mandáty. Je to úspěch. Že v rámci současné vládní koalice neuspěly jiné s
trany, to samozřejmě vnímám, v podstatě jde o problém nás všech, budeme-li chtít vládnout dále ve stejném složení.
Lidovky.cz: Přitom ale některé průzkumy veřejného mínění přisuzují TOP 09 zisk méně než pěti procent hlasů, což je hranice pro vstup do sněmovny. Berete je vážně?

Ve straně jsem od jejího začátku, účastnil jsem se jejího ustavujícího výboru. Deset let jsem byl místopředsedou. Za tu dobu se neustále setkávám s teoriemi, že TOP 09 končí, že míří do
zapomnění, že není součástí relevantního mainstreamu. Nic takového se však nestalo. Naše preference u voličů jsou v posledních zhruba sedmi letech pořád stejné. Nepodceňuji to, ale ani se toho 
neděsím.
Pro klíčové volby, což budou ty sněmovní, konané v příštím roce, jsou důležitým ukazatelem ty průběžné volby, ve kterých jsme zaznamenali úspěchy – například obhájená senátorská křesla, nyní i
ta europoslanecká. Uvidíme, jak letos na podzim dopadneme v krajských volbách. Jsem však přesvědčený, že to není tak, jak by si možná někteří přáli.
Lidovky.cz: Jak vnímáte kritická vyjádření zakladatele strany Miroslava Kalouska?
V mnohém s ním nemám důvod nesouhlasit. Na druhou stranu ale často popírá realitu jako takovou: vládneme v pětikoalici (vedle koalice Spolu ještě Piráti a hnutí STAN – pozn. red.)  a pohledy na
věci jsou někdy diametrálně odlišné, přičemž se musí najít kompromis. Mně by se také líbilo mít už dnes vyrovnaný rozpočet, ale upřednostňuji soudržnost koalice a to, že k vyrovnanému rozpočtu 
směřujeme, nežli to, že bychom to stihli za dva roky. S věcnou stránkou nemám problém. Ale politicky výtky na naši adresu nechápu, neboť i kritici si musejí být na základě svých zkušeností vědomi
toho, že vláda funguje dobře v rámci maxima, které je možné.
Lidovky.cz: Od poloviny května jste ministrem pro vědu, výzkum a inovace. Avšak proces výměny vaší předchůdkyně Heleny Langšádlové (též TOP 09) se nedá označit za poved
ený. Nebo máte jiný názor?
Byl jsem u toho jakožto poslanec a člen strany, tudíž bych lhal, kdybych teď řekl, že jsem to dění neviděl nebo že jsem ho viděl a považuji ho za šťastné. Nicméně když se takové věci stanou, je důl
ežitý konečný výsledek – a já si nakonec pro jmenování na Hrad došel. Takové věci se stranám stávaly a stávat budou. Důležité je, jak z toho ta která strana posléze vyjde. A TOP 09 – navzdory to
mu všemu – vyšla z výměny jednotnější, než byla předtím.
Lidovky.cz: Část pozorovatelů hovořila o účelovosti výměny za Langšádlovou.
Mohlo to být určitě připravené lépe. Na druhou stranu by ani mě, ačkoliv jsem nebyl součástí vedení, nenapadlo, že u docenta Pavla Tuleji může k něčemu takovému dojít. Sahalo se po jistotě – T
uleja  je bývalý rektor  a tak dále. Neměl jsem vůbec důvod v tu danou chvíli předpokládat, že to bylo špatné rozhodnutí.
Lidovky.cz: Pavel Tuleja  se ministrem nestal zejména kvůli svému spornému publikování v predátorských časopisech. Není to trochu symptomatické, co se fungování vědy týč
e?
Pamatuji si na pokaženou pověst institucí, když se před zhruba deseti lety přišlo na to, jak se na některých fakultách prodávaly tituly. To se dnes už neděje tak, jak se to děje v jiných zemích. Přesto
nás to pošramotilo a prošli jsme vývojem. Predátorské časopisy jsou něco obdobného. Byla to praxe v minulosti a dnes už se to zas až tolik neděje. Mě ale zaráží, že nepřišlo nějaké vyjádření od tě
ch dotčených institucí k problému samotnému, ať už v jakékoliv podobě. Mohly říci: problém to není, je to historie. Nebo: problém to je a budeme ho chtít řešit. Jenže on dosud nepřišel žádný jedno
značný postoj.
Lidovky.cz: Posuňme se teď k vašemu úřadu. Podařilo se vám dojednat navýšení rozpočtu pro vědu. Otázkou ale je, o kolik to bude, neboť i další ministři chtějí navýšení pro sv
é resorty.
Jsem v jisté dvojroli: jsem předseda Rady vlády pro vědu, výzkum a inovace, poradního orgánu vlády, a zároveň jsem členem kabinetu. Jako předseda jsem ze zákona povinen předložit vládě návr
h tak, jak ho rada vypracovala. Tak jsem do konce května i učinil a tento návrh byl projednán vládou. Počítá s navýšením pro příští rok o zhruba pět miliard korun, celkem tedy na sumu 45 miliard. Al
e to neznamená, že to tak i dopadne. Jednání o rozpočtu nejsou ukončená, byť ministru financí (Zbyňku Stanjurovi z ODS – pozn. red.)  byla uložena povinnost, aby náš rozpočet navýšil. Zatím bez
konkrétní částky. Jestli se to hodně přiblíží návrhu rady, nebo jestli se to naopak bude od něj vzdalovat, to teď musím odpracovat já.
Mojí nevýhodou je, že má agenda se soustřeďuje do šestnácti různých kapitol, které jdou napříč resorty. Přestože to vyjednávám já, peníze odcházejí na ministerstvo školství, průmyslu, životního pr
ostředí a další. Bude to složitý proces, nejen z důvodu konsolidace, ale i proto, že jsou zde mandatorní výdaje...
Každopádně mám jistotu, že rozpočet pro vědu bude vyšší, než byl v minulých dvou letech, kdy stagnoval. Bude tak odpovídat programovému prohlášení, kde už tři roky říkáme, že dojde k
navýšení. Ale s jakou částkou budu ve finále spokojen, vám neřeknu.
Lidovky.cz: Kabinet se vymezuje vůči tomu, jak se o navýšení pro své resorty prali ministři v předchozích vládách. Jak postupujete?
Je to jeden ze způsobů sestavování rozpočtu, který považuji za vhodný ve chvíli, kdy vládní koalici tvoří pět stran. O každé kapitole rozpočtu, ať se týká kohokoliv, jednají všichni. Nikdo nestojí v řa
dě před ministerstvem financí s tím, že si tam jde něco uhádat na úkor někoho jiného. Když je opodstatněný důvod k navýšení, musí být také jasně řečeno, kde se zase ubere.
Zde je naopak mou výhodou propojenost s dalšími resorty, protože předpokládám podporu i od kolegů. Nicméně já nikdy nebudu dávat podmínky, jako to dělají jiní, že když nedostanu tolik a tolik 
miliard, odejdu z kabinetu či nepodpořím rozpočet. To je jiný styl vyjednávání, který mi nevyhovuje. Kdyby se takto choval každý, rozumného výsledku se nedobereme.
Lidovky.cz: Čím chcete argumentovat?
Třeba porovnáním s ostatními státy, jako jsou třeba Finsko či Rakousko, kde se na oblast vědy vynakládá mnohem víc. Dále podporou technologií, o kterých se domníváme, že budou jednou klíčov
é – nechceme, aby nám v těchto oblastech ujel vlak a aby kvůli tomu odcházeli výzkumníci někam jinam, kde jsou pro ně podmínky kvalitnější. Musíme sledovat nejen to, co se děje v zemích, jež js
ou v tomto směru mnohem dál než my, třeba Jižní Korea či Izrael. Konkurence roste i uvnitř EU. Musíme sledovat, co se děje třeba v Polsku.
Strategické oblasti vláda schválila tři, byť jich je mnohem víc – schválená je oblast umělé inteligence, dále polovodiče, které jsou klíčové pro další rozvoj v průmyslu, a do třetice kvantové
technologie.
Chci, aby peníze plynuly zejména do té už excelentní roviny, do špičkového výzkumu, protože v tom ještě můžeme krok držet – či přesněji chceme držet. Pokud bychom postupovali tak, že každý d
ostane trošku, v podstatě nezachráníme nikoho. Bylo by to málo pro ta pracoviště, jež by jednou mohla být onou excelencí, ale zároveň ztratíme konkurenceschopnost u těch již excelentních.
Lidovky.cz: Bývalý premiér ODS Mirek Topolánek v poslední době vznášel v souvislostí s excelencí úvahu, jestli nemáme příliš mnoho veřejných vysokých škol, které se poté v 
hodnocení neumisťují příliš vysoko, byť v porovnání s celým světem to jistě vysoko je. Nemělo by jich být méně, zato excelentnější?
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Jsem si vědom, že nastupuji do vlády v situaci, kdy za rok a něco bude kabinet končit. Představa, že teď – ať už já, přestože mě to úplně nepřísluší, musel by to připravit ministr školství – by došlo 
k nějaké razantní reformě, co do počtu vysokých škol, zároveň by se ale zajistil požadavek na zvyšování počtu vysokoškolsky vzdělaných lidí, to si neumím představit. Nemůžete celý systém zrušit v
e čtvrtek a v pátek ho postavit znovu. Reformními kroky ho lze modifikovat.
My nyní revidujeme metodiku, dle které se hodnotí výstupy pracovišť, na základě kterých jim poskytujeme finanční podporu. Zde je tradiční spor o to, jestli je důležitější v účelové podpoře
napomáhat aplikovanému výzkumu, nebo základnímu výzkumu. Některé země již mezi tím nedělají rozdíl, protože na to neexistuje jednoznačná odpověď. Zmínil bych třeba, že profesor Antonín Ho
lý z Akademie věd a jeho lék na AIDS, tak to by byl výsledek základního výzkumu.
Lidovky.cz: Ministr školství Mikuláš Bek (STAN) vznesl neustále se opakující myšlenku zpoplatnění veřejných vysokých škol. Byl byste pro? Já i celkově TOP 09 jsme dlouhodobě z
astánci nějakého zpoplatnění. Na druhou stranu je otázkou, zda finance tím získané by daly takový obnos, o němž si někteří myslí, že by přinesly. Pokud o tom kolega Bek mluví, tak jistě ví, že oteví
rá debatu, která nemůže najít do konce volebního období úrodnou půdu (sněmovní volby mají být na podzim 2025 – pozn. red. ).
Lidovky.cz: Vy jste ale přijímal funkci ministra s tím, že vládě zbývá do konce rok a část.
Věděl jsem, jaké jsou limitující faktory. Jeden z nich je právě čas. Že přijde nový ministr s novou koncepcí a tu stihne zrealizovat, je utopie. Naopak snažím podstatné cíle, které se řeší delší dobu, d
otáhnout do takového konce, aby byl viditelný výsledek. Klíčový je rozpočet, který jsme probrali. Pak je zde zákon o výzkumu, vývoji, inovacích a transferu znalostí, který byl už za 22 let své existen
ce novelizován dvaadvacetkrát. Podporuji tedy rekodifikaci skrze zcela nový zákon, který bude přehledný. Ten se již připravuje, ale zaznívá proti němu mnoho připomínek, které jsou někdy relevant
ní, někdy ale jde o nechuť ke změně.
Mně teď na srdci nejvíc leží, že musím co nejrychleji vyřešit připomínky. Vyhodnotit, zda je pro mě politicky únostné, ale zároveň, zda je věcně správné, když třeba upustím od nějaké části v zákoně
, aby měla legislativa větší šanci na průchod. Nechci se zpronevěřit myšlence, že zákon přinese něco nového: snížení administrativy, přehlednost, transparentnost, po čemž se volá. Nechci, aby to 
byla jen změna pro změnu. Zároveň se nehodlám dostat do situace, abych měl připravený na sto procent ideální zákon, kde je úplně všechno, který se ale nestihne schválit. Takových příběhů už by
lo tady v Poslanecké sněmovně mnoho.
Rozhodně bych oponoval těm, kteří tvrdí, že jsem byl jmenován proto, že to mám ve zbývajícím čase jen nějak dohrát. Kdyby to tak bylo, tak bych tu pozici nepřijal. Kdybych si nebyl jistý, že je celá
řada věcí, které jsem schopen dotáhnout do konce.
Lidovky.cz: Česká republika se potýká s nízkým hospodářským růstem. Není jednou z cest, jak ekonomiku nakopnout, přilákat zahraniční investory a to právě skrze vědecké pr
ojekty a pracoviště, které můžeme nabídnout?
Nevýhodou mého postu je, že výsledky budou vidět až časem, že se jimi bude chlubit už jiný ministr. Stále nedokončenou debatu vedeme nad některými záležitostmi, které by mohly velmi pomoci: 
například zaměstnanecké akcie společně s půjčkami na překlenutí nějakého období. Seznam opatření je veřejnosti známý, musíme jej jenom dotáhnout do konce.
Je to samozřejmě celistvý systém: musím plánovat i takové věci, aby nám třeba do budoucna nechyběli studenti, které budeme ve výzkumu potřebovat. Varoval bych tedy před tím, že se vymyslí je
den úžasný krok, který nás spasí: například že se zavedou daňové odpočty a všechny firmy budou najednou chtít participovat na výzkumu, nebo že budou zaměstnanecké akcie vymyšleny nějak lé
pe a že se tady bude rodit jeden startup za druhým. Představa, že někdo přijde s jedním návrhem, který docílí, aby se tady rodilo více startupů, je iluzorní.
Problémem je, že dneska velké startupy ani nemají důvod jít sem do tohoto prostředí. Jdou rovnou raději někam ven a ví, že tam uspějí. Ví, že tam už bude daleko snazší transfer znalostí do praxe, 
že už to prostředí je na to daleko více zvyklé. Pokud budu mít i na to, co jsem zmínil, navázané výborné instituce, které budou finančně zabezpečené, tak sem pravděpodobně bude přicházet více za
hraničních vědců. Někdy mám pocit, že k tomu přistupujeme tak, že ti špičkoví vědci sem k nám půjdou jenom kvůli tomu, že jsme hezká republika s dobrým pivem a hezkými Hradčany a Karlštejn
em. To už dávno nestačí.
Lidovky.cz: Máme za sebou evropské volby, kde se řešila mimo jiné i elektromobilita. Neměl by to pro nás být budíček, že nás i Asie předběhla co do kvality?
Jednoznačně. Pominu-li faktor, že ze strany autoritářských států jako je Čína, jdou do vědy ohromné subvence, a proto jsou cenově bezkonkurenční s nějakým naším produktem, tak jde
samozřejmě i o ten vývoj samotný. Konečně máme snahu mít celý proces pod kontrolou, co se třeba těch strategických technologií týče. Od vývoje přes realizaci až po inovace. Abychom nebyli záv
islí na jiných oblastech světa, ale abychom to měli vše v prostoru Evropa a USA.
Lidovky.cz: Co by ještě měla vláda zvládnout? Je dostatečné to, co se stihlo dosud?
Asi umím pochopit některé výtky tohoto typu. Nicméně stále si pamatuju dobu tři roky nazpátek – do jakého prostředí vláda nastupovala. Pamatuju si výroky řady komentátorů, že vláda pěti politick
ých stran nikdy nemůže vydržet. Přicházeli jsme ještě v covidové době, poté začalo dění na Ukrajině a s tím spojené náklady. Přesto vláda stále drží pohromadě a hlavní cíle, které si vytkla – ať už t
o byla důchodová reforma nebo stabilizace veřejných financí, tedy abychom si mohli třeba v roce 2029 říct, že opět máme vyrovnaný rozpočet – se jí daří.
Nebudu rozporovat některé komentáře, že vláda ne až tak dobře umí zkomunikovat své úspěchy. Aby byl volič hrdý na to, co se podařilo. Největší devizou této vlády je, že i přes ty všechny problé
my se uměla vždy dohodnout. To s sebou samozřejmě nese určité riziko, že často jde o kompromisy, kdy řada voličů – ať už té, či jiné strany – s tím nemusí být ztotožněna, protože to není těch sto
procent, co očekávali.
Myslím, že se opět podaří sestavit rozpočet tak, že nebudeme navyšovat dluh. Postupně ho snižujeme, byť někteří budou určitě křičet, že je to pomalu. Já osobně si umím představit třeba i zadluže
ní, pokud by směřovalo do investic.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  tuleja (2x), rektor (1x), pavel (1x)

Zpět na seznam
 

19. Promoce na Fakultě veřejných politik  
11:35 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Slu.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Promoce absolventů bakalářského studia se uskuteční 25. 6. 2024.

Promoce absolventů bakalářského, navazujícího magisterského a doktorského studia se uskuteční 26. 6. 2024.

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakultě (1x), veřejných (1x), politik (1x)

Zpět na seznam
 

20. � Časové rozdělení promocí.�� Slavnostní…   
11:56 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

� Časové rozdělení promocí.�� Slavnostní promoce jsou co by kamenem dohodil, a proto vám přinášíme časové rozdělení promocí absolventů bakalářského, navazujícího magisterského a dokto
rského studijního programu. Promoce se uskuteční v úterý 2. července 2024.� Časový harmonogram najdete zde: go.slu.cz/promocecas � Důležité upozornění: Prezence, zkouška talárů a nácvi
k promočního aktu jsou povinné pro všechny promující absolventy.Těšíme se, že s vámi oslavíme tento významný milník! ��

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): � Časové rozdělení promocí.�� Slavnostní… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );
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Jaká je nálada v TOP 09? Připomenu jen, že v eurovolbách jste obhájili dva mandáty, zatímco dva další subjekty v koalici Spolu, tedy ODS a lidovci, po jednom ztratily.
Před evropskými volbami to určitě byla nervozita.
Kdybyste získali jen o zhruba tisícovku hlasů méně, druhého europoslance by namísto TOP 09 měla KDU-ČSL…
Ale na to se historie neptá, důležitý je výsledek. Jak jste řekl – TOP 09 jako jediná strana z koalice Spolu obhájila své dva mandáty. Je to úspěch. Že v rámci současné vládní koalice neuspěly jiné s
trany, to samozřejmě vnímám, v podstatě jde o problém nás všech, budeme-li chtít vládnout dále ve stejném složení.
Přitom ale některé průzkumy veřejného mínění přisuzují TOP 09 zisk méně než pěti procent hlasů, což je hranice pro vstup do sněmovny. Berete je vážně?
Ve straně jsem od jejího začátku, účastnil jsem se jejího ustavujícího výboru. Deset let jsem byl místopředsedou. Za tu dobu se neustále setkávám s teoriemi, že TOP 09 končí, že míří do
zapomnění, že není součástí relevantního mainstreamu. Nic takového se však nestalo. Naše preference u voličů jsou v posledních zhruba sedmi letech pořád stejné. Nepodceňuji to, ale ani se toho 
neděsím.
Pro klíčové volby, což budou ty sněmovní, konané v příštím roce, jsou důležitým ukazatelem ty průběžné volby, ve kterých jsme zaznamenali úspěchy – například obhájená senátorská křesla, nyní i
ta europoslanecká. Uvidíme, jak letos na podzim dopadneme v krajských volbách. Jsem však přesvědčený, že to není tak, jak by si možná někteří přáli.
Jak vnímáte kritická vyjádření zakladatele strany Miroslava Kalouska?
V mnohém s ním nemám důvod nesouhlasit. Na druhou stranu ale často popírá realitu jako takovou: vládneme v pětikoalici (vedle koalice Spolu ještě Piráti a hnutí STAN – pozn. red.) a pohledy na 
věci jsou někdy diametrálně odlišné, přičemž se musí najít kompromis. Mně by se také líbilo mít už dnes vyrovnaný rozpočet, ale upřednostňuji soudržnost koalice a to, že k vyrovnanému rozpočtu 
směřujeme, nežli to, že bychom to stihli za dva roky. S věcnou stránkou nemám problém. Ale politicky výtky na naši adresu nechápu, neboť i kritici si musejí být na základě svých zkušeností vědomi
toho, že vláda funguje dobře v rámci maxima, které je možné.
Od poloviny května jste ministrem pro vědu, výzkum a inovace. Avšak proces výměny vaší předchůdkyně Heleny Langšádlové (též TOP 09) se nedá označit za povedený. Nebo 
máte jiný názor?
Byl jsem u toho jakožto poslanec a člen strany, tudíž bych lhal, kdybych teď řekl, že jsem to dění neviděl nebo že jsem ho viděl a považuji ho za šťastné. Nicméně když se takové věci stanou, je důl
ežitý konečný výsledek – a já si nakonec pro jmenování na Hrad došel. Takové věci se stranám stávaly a stávat budou. Důležité je, jak z toho ta která strana posléze vyjde. A TOP 09 – navzdory to
mu všemu – vyšla z výměny jednotnější, než byla předtím.
Část pozorovatelů hovořila o účelovosti výměny za Langšádlovou.
Mohlo to být určitě připravené lépe. Na druhou stranu by ani mě, ačkoliv jsem nebyl součástí vedení, nenapadlo, že u docenta Pavla Tuleji může k něčemu takovému dojít. Sahalo se po jistotě – T
uleja  je bývalý rektor  a tak dále. Neměl jsem vůbec důvod v tu danou chvíli předpokládat, že to bylo špatné rozhodnutí.
Pavel Tuleja  se ministrem nestal zejména kvůli svému spornému publikování v predátorských časopisech. Není to trochu symptomatické, co se fungování vědy týče?
Pamatuji si na pokaženou pověst institucí, když se před zhruba deseti lety přišlo na to, jak se na některých fakultách prodávaly tituly. To se dnes už neděje tak, jak se to děje v jiných zemích. Přesto
nás to pošramotilo a prošli jsme vývojem. Predátorské časopisy jsou něco obdobného. Byla to praxe v minulosti a dnes už se to zas až tolik neděje. Mě ale zaráží, že nepřišlo nějaké vyjádření od tě
ch dotčených institucí k problému samotnému, ať už v jakékoliv podobě. Mohly říci: problém to není, je to historie. Nebo: problém to je a budeme ho chtít řešit. Jenže on dosud nepřišel žádný jedno
značný postoj.
Posuňme se teď k vašemu úřadu. Podařilo se vám dojednat navýšení rozpočtu pro vědu. Otázkou ale je, o kolik to bude, neboť i další ministři chtějí navýšení pro své resorty.
Jsem v jisté dvojroli: jsem předseda Rady vlády pro vědu, výzkum a inovace, poradního orgánu vlády, a zároveň jsem členem kabinetu. Jako předseda jsem ze zákona povinen předložit vládě návr
h tak, jak ho rada vypracovala. Tak jsem do konce května i učinil a tento návrh byl projednán vládou. Počítá s navýšením pro příští rok o zhruba pět miliard korun, celkem tedy na sumu 45 miliard. Al
e to neznamená, že to tak i dopadne. Jednání o rozpočtu nejsou ukončená, byť ministru financí (Zbyňku Stanjurovi z ODS – pozn. red.) byla uložena povinnost, aby náš rozpočet navýšil. Zatím bez 
konkrétní částky. Jestli se to hodně přiblíží návrhu rady, nebo jestli se to naopak bude od něj vzdalovat, to teď musím odpracovat já.
Mojí nevýhodou je, že má agenda se soustřeďuje do šestnácti různých kapitol, které jdou napříč resorty. Přestože to vyjednávám já, peníze odcházejí na ministerstvo školství, průmyslu, životního pr
ostředí a další. Bude to složitý proces, nejen z důvodu konsolidace, ale i proto, že jsou zde mandatorní výdaje...
Každopádně mám jistotu, že rozpočet pro vědu bude vyšší, než byl v minulých dvou letech, kdy stagnoval. Bude tak odpovídat programovému prohlášení, kde už tři roky říkáme, že dojde k
navýšení. Ale s jakou částkou budu ve finále spokojen, vám neřeknu.
Kabinet se vymezuje vůči tomu, jak se o navýšení pro své resorty prali ministři v předchozích vládách. Jak postupujete?
Je to jeden ze způsobů sestavování rozpočtu, který považuji za vhodný ve chvíli, kdy vládní koalici tvoří pět stran. O každé kapitole rozpočtu, ať se týká kohokoliv, jednají všichni. Nikdo nestojí v řa
dě před ministerstvem financí s tím, že si tam jde něco uhádat na úkor někoho jiného. Když je opodstatněný důvod k navýšení, musí být také jasně řečeno, kde se zase ubere.
Zde je naopak mou výhodou propojenost s dalšími resorty, protože předpokládám podporu i od kolegů. Nicméně já nikdy nebudu dávat podmínky, jako to dělají jiní, že když nedostanu tolik a tolik 
miliard, odejdu z kabinetu či nepodpořím rozpočet. To je jiný styl vyjednávání, který mi nevyhovuje. Kdyby se takto choval každý, rozumného výsledku se nedobereme.
Čím chcete argumentovat?
Třeba porovnáním s ostatními státy, jako jsou třeba Finsko či Rakousko, kde se na oblast vědy vynakládá mnohem víc. Dále podporou technologií, o kterých se domníváme, že budou jednou klíčov
é – nechceme, aby nám v těchto oblastech ujel vlak a aby kvůli tomu odcházeli výzkumníci někam jinam, kde jsou pro ně podmínky kvalitnější. Musíme sledovat nejen to, co se děje v zemích, jež js
ou v tomto směru mnohem dál než my, třeba Jižní Korea či Izrael. Konkurence roste i uvnitř EU. Musíme sledovat, co se děje třeba v Polsku.
Strategické oblasti vláda schválila tři, byť jich je mnohem víc – schválená je oblast umělé inteligence, dále polovodiče, které jsou klíčové pro další rozvoj v průmyslu, a do třetice kvantové
technologie. Chci, aby peníze plynuly zejména do té už excelentní roviny, do špičkového výzkumu, protože v tom ještě můžeme krok držet – či přesněji chceme držet. Pokud bychom postupovali tak
, že každý dostane trošku, v podstatě nezachráníme nikoho. Bylo by to málo pro ta pracoviště, jež by jednou mohla být onou excelencí, ale zároveň ztratíme konkurenceschopnost u těch již
excelentních.
Bývalý premiér ODS Mirek Topolánek v poslední době vznášel v souvislostí s excelencí úvahu, jestli nemáme příliš mnoho veřejných vysokých škol, které se poté v hodnocení 
neumisťují příliš vysoko, byť v porovnání s celým světem to jistě vysoko je. Nemělo by jich být méně, zato excelentnější?
Jsem si vědom, že nastupuji do vlády v situaci, kdy za rok a něco bude kabinet končit. Představa, že teď – ať už já, přestože mě to úplně nepřísluší, musel by to připravit ministr školství – by došlo 
k nějaké razantní reformě, co do počtu vysokých škol, zároveň by se ale zajistil požadavek na zvyšování počtu vysokoškolsky vzdělaných lidí, to si neumím představit. Nemůžete celý systém zrušit v
e čtvrtek a v pátek ho postavit znovu. Reformními kroky ho lze modifikovat.
My nyní revidujeme metodiku, dle které se hodnotí výstupy pracovišť, na základě kterých jim poskytujeme finanční podporu. Zde je tradiční spor o to, jestli je důležitější v účelové podpoře
napomáhat aplikovanému výzkumu, nebo základnímu výzkumu. Některé země již mezi tím nedělají rozdíl, protože na to neexistuje jednoznačná odpověď. Zmínil bych třeba, že profesor Antonín Ho
lý z Akademie věd a jeho lék na AIDS, tak to by byl výsledek základního výzkumu.
Ministr školství Mikuláš Bek (STAN) vznesl neustále se opakující myšlenku zpoplatnění veřejných vysokých škol. Byl byste pro? 
Já i celkově TOP 09 jsme dlouhodobě zastánci nějakého zpoplatnění. Na druhou stranu je otázkou, zda finance tím získané by daly takový obnos, o němž si někteří myslí, že by přinesly. Pokud o to
m kolega Bek mluví, tak jistě ví, že otevírá debatu, která nemůže najít do konce volebního období úrodnou půdu (sněmovní volby mají být na podzim 2025 – pozn. red. ).
Vy jste ale přijímal funkci ministra s tím, že vládě zbývá do konce rok a část.
Věděl jsem, jaké jsou limitující faktory. Jeden z nich je právě čas. Že přijde nový ministr s novou koncepcí a tu stihne zrealizovat, je utopie. Naopak snažím podstatné cíle, které se řeší delší dobu, d
otáhnout do takového konce, aby byl viditelný výsledek. Klíčový je rozpočet, který jsme probrali. Pak je zde zákon o výzkumu, vývoji, inovacích a transferu znalostí, který byl už za 22 let své existen
ce novelizován dvaadvacetkrát. Podporuji tedy rekodifikaci skrze zcela nový zákon, který bude přehledný. Ten se již připravuje, ale zaznívá proti němu mnoho připomínek, které jsou někdy relevant
ní, někdy ale jde o nechuť ke změně.
Mně teď na srdci nejvíc leží, že musím co nejrychleji vyřešit připomínky. Vyhodnotit, zda je pro mě politicky únostné, ale zároveň, zda je věcně správné, když třeba upustím od nějaké části v zákoně
, aby měla legislativa větší šanci na průchod. Nechci se zpronevěřit myšlence, že zákon přinese něco nového: snížení administrativy, přehlednost, transparentnost, po čemž se volá. Nechci, aby to 
byla jen změna pro změnu. Zároveň se nehodlám dostat do situace, abych měl připravený na sto procent ideální zákon, kde je úplně všechno, který se ale nestihne schválit. Takových příběhů už by
lo tady v Poslanecké sněmovně mnoho.
Rozhodně bych oponoval těm, kteří tvrdí, že jsem byl jmenován proto, že to mám ve zbývajícím čase jen nějak dohrát. Kdyby to tak bylo, tak bych tu pozici nepřijal. Kdybych si nebyl jistý, že je celá
řada věcí, které jsem schopen dotáhnout do konce.
Česká republika se potýká s nízkým hospodářským růstem. Není jednou z cest, jak ekonomiku nakopnout, přilákat zahraniční investory a to právě skrze vědecké projekty a prac
oviště, které můžeme nabídnout?
Nevýhodou mého postu je, že výsledky budou vidět až časem, že se jimi bude chlubit už jiný ministr. Stále nedokončenou debatu vedeme nad některými záležitostmi, které by mohly velmi pomoci: 
například zaměstnanecké akcie společně s půjčkami na překlenutí nějakého období. Seznam opatření je veřejnosti známý, musíme jej jenom dotáhnout do konce.
Je to samozřejmě celistvý systém: musím plánovat i takové věci, aby nám třeba do budoucna nechyběli studenti, které budeme ve výzkumu potřebovat. Varoval bych tedy před tím, že se vymyslí je
den úžasný krok, který nás spasí: například že se zavedou daňové odpočty a všechny firmy budou najednou chtít participovat na výzkumu, nebo že budou zaměstnanecké akcie vymyšleny nějak lé
pe a že se tady bude rodit jeden startup za druhým. Představa, že někdo přijde s jedním návrhem, který docílí, aby se tady rodilo více startupů, je iluzorní.
Problémem je, že dneska velké startupy ani nemají důvod jít sem do tohoto prostředí. Jdou rovnou raději někam ven a ví, že tam uspějí. Ví, že tam už bude daleko snazší transfer znalostí do praxe, 

13/30

https://www.maximusweb.cz/public/original/64189508
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/64189508
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQxODk1MDgsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQxODk1MDgsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQxODk1MDgsInRodW1icyI6MX0=


že už to prostředí je na to daleko více zvyklé. Pokud budu mít i na to, co jsem zmínil, navázané výborné instituce, které budou finančně zabezpečené, tak sem pravděpodobně bude přicházet více za
hraničních vědců. Někdy mám pocit, že k tomu přistupujeme tak, že ti špičkoví vědci sem k nám půjdou jenom kvůli tomu, že jsme hezká republika s dobrým pivem a hezkými Hradčany a Karlštejn
em. To už dávno nestačí.
Máme za sebou evropské volby, kde se řešila mimo jiné i elektromobilita. Neměl by to pro nás být budíček, že nás i Asie předběhla co do kvality?
Jednoznačně. Pominu-li faktor, že ze strany autoritářských států jako je Čína, jdou do vědy ohromné subvence, a proto jsou cenově bezkonkurenční s nějakým naším produktem, tak jde
samozřejmě i o ten vývoj samotný. Konečně máme snahu mít celý proces pod kontrolou, co se třeba těch strategických technologií týče. Od vývoje přes realizaci až po inovace. Abychom nebyli záv
islí na jiných oblastech světa, ale abychom to měli vše v prostoru Evropa a USA.
Co by ještě měla vláda zvládnout? Je dostatečné to, co se stihlo dosud?
Asi umím pochopit některé výtky tohoto typu. Nicméně stále si pamatuju dobu tři roky nazpátek – do jakého prostředí vláda nastupovala. Pamatuju si výroky řady komentátorů, že vláda pěti politick
ých stran nikdy nemůže vydržet. Přicházeli jsme ještě v covidové době, poté začalo dění na Ukrajině a s tím spojené náklady. Přesto vláda stále drží pohromadě a hlavní cíle, které si vytkla – ať už t
o byla důchodová reforma nebo stabilizace veřejných financí, tedy abychom si mohli třeba v roce 2029 říct, že opět máme vyrovnaný rozpočet – se jí daří.
Nebudu rozporovat některé komentáře, že vláda ne až tak dobře umí zkomunikovat své úspěchy. Aby byl volič hrdý na to, co se podařilo. Největší devizou této vlády je, že i přes ty všechny problé
my se uměla vždy dohodnout. To s sebou samozřejmě nese určité riziko, že často jde o kompromisy, kdy řada voličů – ať už té, či jiné strany – s tím nemusí být ztotožněna, protože to není těch sto
procent, co očekávali.
Myslím, že se opět podaří sestavit rozpočet tak, že nebudeme navyšovat dluh. Postupně ho snižujeme, byť někteří budou určitě křičet, že je to pomalu. Já osobně si umím představit třeba i zadluže
ní, pokud by směřovalo do investic.

SEKCE: Ekonomika a Finance

KLÍČOVÁ SLOVA:  tuleja (2x), rektor (1x), pavel (1x)

Zpět na seznam
 

22. Prezident a ministr školství jmenovali v Karolinu nové profesory  
13:51 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Prahaskolska.eu - Články  AUTOR: Šimon Hauser SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Institut tvůrčí fotografie  AKTUALIZOVÁNO: 1x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

-

-

V pondělí 15. ledna 2024 se v historickém Karolinu, sídle Univerzity Karlovy v Praze, konal slavnostní ceremoniál, při kterém prezident České republiky Petr Pavel a ministr škols
tví, mládeže a tělovýchovy Mikuláš Bek /STAN/ předali jmenovací dekrety více než sedmdesáti nově jmenovaným profesorkám a profesorům.

Osobně převzalo dekrety celkem 72 akademiků. Mezi nimi byl i nový profesor Univerzity obrany Radovan Soušek, který byl jmenován profesorem v oboru Ochrana vojsk a obyvatelstva. Dekret mu 
předal prezident spolu se státním tajemníkem ministryně obrany Petrem Vančurou.
Gratuluji nově jmenovaným profesorkám a profesorům! Přeji všem mnoho úspěchů a věřím, že budou i nadále obohacovat naše vysoké školství a inspirovat další generace studentů. pic.twitter.co
m/f4RskIR12U
— Mikuláš Bek (@MikulasBek) June 13, 2024
Prezident Petr Pavel ve svém projevu zdůraznil nezbytnost zlepšení financování a kvality českého vysokého školství.  „Nestačí však do vzdělávacího systému posílat více peněz. Zároveň je 
potřeba vytvořit systém řízení a hodnocení kvality vzdělávání, abychom tyto vynakládané prostředky vynakládali maximálně efektivně,” řekl.

Kvalita a postavení českých vysokých škol ve světě

Ministr školství Mikuláš Bek ve svém projevu vyzdvihl význam českých vysokých škol nejen na národní úrovni, ale také v mezinárodním kontextu.  „S ohledem na tradici, velikost a ekonomicko
u vyspělost Česka by si české vysoké školství zasloužilo, aby se jedna či dvě školy objevily v první stovce v mezinárodních žebříčcích," řekl ministr Bek.
Ministr také poukázal na spokojenost studentů a absolventů s kvalitou vzdělávání na českých vysokých školách. Nicméně, podíl vysokoškolsky vzdělaných obyvatel v Česku stále zaostává za prům
ěrem vyspělých států a sousedních zemí. „Další rozšiřování přístupu k vysokoškolskému vzdělávání budou muset zajistit především profesně zaměřené bakalářské, případně i kratš
í programy se silnou orientací na praxi,“ uvedl ministr Bek.

Seznam jmenovaných profesorů

doc. Alla ARKHANHELSKA, DrSc. 
pro obor: Slavistika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Filozofická fakulta, Katedra slavistiky
doc. Ing. Markéta ARLTOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Finance 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy ekonomické v Praze 
působí: Vysoká škola ekonomická v Praze, Fakulta financí a účetnictví, Katedra veřejných financí
doc. RNDr. Eva BÁRTOVÁ, Ph.D.  
pro obor: Molekulární biologie a genetika 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Akademie věd ČR, Biofyzikální ústav
doc. PhDr. Michal BAUER, Ph.D. 
pro obor: Ekonomické teorie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Institut ekonomických studií
doc. Ing. MgA. David BOUKAL, Ph.D. 
pro obor: Ekologie 
na návrh Vědecké rady Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích 
působí: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, Přírodovědecká fakulta, Katedra biologie ekosystémů
doc. MUDr. Andrea BURGETOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Radiologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 1. lékařská fakulta, Radiodiagnostická klinika; Všeobecná fakultní nemocnice v Praze
doc. Mgr. Jaroslav DAVID, Ph.D. 
pro obor: Český jazyk 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Ostravská univerzita, Filozofická fakulta, Katedra českého jazyka
doc. Ing Petr DOLEŽEL, Ph.D. 
pro obor: Řízení strojů a procesů 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Univerzita Pardubice, Fakulta elektrotechniky a informatiky, Katedra řízení procesů
doc. Ing. Libor DOSTÁL, Ph.D. 
pro obor: Anorganická chemie 
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na návrh Vědecké rady Univerzity Pardubice 
působí: Univerzita Pardubice, Fakulta chemicko-technologická, katedra obecné 
a anorganické chemie
doc. MUDr. Ondřej FIALA, Ph.D.  
pro obor: Vnitřní nemoci 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Lékařská fakulta v Plzni, Onkologická a radioterapeutická klinika; Fakultní nemocnice Plzeň
doc. PhDr. Jiří FRIEDL, Ph.D. 
pro obor: Historie se zaměřením na české a československé dějiny 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v Opavě 
působí: Akademie věd ČR, Historický ústav
doc. Dr. techn. Eric Daniel GŁOWACKI 
pro obor: Biomedicínské inženýrství 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně 
působí: Vysoké učení technické v Brně, CEITEC
doc. JUDr. Nicole GRMELOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Obchodní právo 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy ekonomické v Praze 
působí: Vysoká škola ekonomická v Praze, Fakulta mezinárodních vztahů, Katedra podnikového a evropského práva
doc. Mgr. Petr HASIL, Ph.D. 
pro obor: Matematika – Matematická analýza 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Přírodovědecká fakulta, Ústav matematiky a statistiky
doc. Mgr. Jan HAVLÍČEK, Ph.D. 
pro obor: Zoologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Přírodovědecká fakulta, Katedra zoologie
doc. Ing. Tomáš HERINK, Ph.D.  
pro obor: Chemické a energetické zpracování paliv 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy chemicko-technologické v Praze 
působí: ORLEN Unipetrol
doc. Ing. Jiří HOUŠKA, Ph.D. 
pro obor: Aplikovaná fyzika 
na návrh Vědecké rady Západočeské univerzity v Plzni 
působí: Západočeská univerzita v Plzni, Fakulta aplikovaných věd, Katedra fyziky
doc. Ing. Martin HROMADA, Ph.D.  
pro obor: Bezpečnost a požární ochrana 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta aplikované informatiky, Ústav bezpečnostního inženýrství
doc. Mgr. Lada HUBATOVÁ-VACKOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Teorie a dějiny moderního a současného umění 
na návrh Umělecké rady Vysoké školy uměleckoprůmyslové v Praze 
působí: Vysoká škola uměleckoprůmyslová v Praze, Katedra teorie a dějin umění
doc. RNDr. Pavel HULVA, Ph.D. 
pro obor: Zoologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Přírodovědecká fakulta, Katedra zoologie
doc. Mgr. Ondřej JAKUBEC, Ph.D. 
pro obor: Dějiny umění 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Filozofická fakulta, Katedra dějin umění
doc. Mgr. Daniel JANDAČKA Ph.D. 
pro obor: Kinantropologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci 
působí: Ostravská univerzita, Pedagogická fakulta, Katedra studií lidského pohybu
doc. Petr JANSKÝ, M.Sc., Ph.D. 
pro obor: Ekonomické teorie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Katedra evropské ekonomické integrace a hospodářské politiky
doc. Ing. Daniel JIRÁK, Ph.D. 
pro obor: Lékařská biofyzika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 1. lékařská fakulta, Ústav biofyziky a informatiky
doc. MUDr. JUDr. Dušan KLOS, Ph.D., LL.M.  
pro obor: Chirurgie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Lékařská fakulta, I. chirurgická klinika; Fakultní nemocnice Olomouc
doc. Ing. Petr KOLENKO, Ph.D.  
pro obor: Aplikovaná fyzika 
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze 
působí: České vysoké učení technické v Praze, Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská, Katedra inženýrství pevných látek; Akademie věd ČR, Biotechnologický ústav
doc. Mgr. Milan KRBÁLEK, Ph.D. 
pro obor: Aplikovaná matematika 
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze 
působí: České vysoké učení technické v Praze, Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská, Katedra matematiky
doc. Ing. Marek KUBALČÍK, Ph.D.  
pro obor: Řízení strojů a procesů 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta aplikované informatiky
doc. Ing. Zuzana KUČEROVÁ, Ph.D.  
pro obor: Ekonomie 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava, Ekonomická fakulta, Katedra ekonomie
doc. Ing. Marián LEHOCKÝ, Ph.D.  
pro obor: Fyzikální chemie 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta technologická
doc. Ing. et Ing. Ondřej MACHEK, Ph.D.  
pro obor: Management a manažerská ekonomie 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy ekonomické v Praze 
působí: Vysoká škola ekonomická v Praze, Fakulta podnikohospodářská, Katedra strategie
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doc. Ing. Jan MALAŤÁK, Ph.D.  
pro obor: Energetika 
na návrh Vědecké rady České zemědělské univerzity v Praze 
působí: Česká zemědělská univerzita v Praze, Technická fakulta, Katedra technologických zařízení staveb
doc. Aamir Saeed MALIK, Ph.D. 
pro obor: Výpočetní technika a informatika 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně 
působí: Vysoké učení technické v Brně, Fakulta informačních technologií, Ústav počítačových systémů
doc. Ing. Jan MAREŠ, Ph.D.  
pro obor: Řízení strojů a procesů 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Vysoká škola chemicko-technologická v Praze, Fakulta chemicko-inženýrská, Ústav matematiky, informatiky a kybernetiky
doc. Ing. Vlastimil MATĚJKA, Ph.D. 
pro obor: Materiálové vědy a inženýrství 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava, Fakulta materiálově-inženýrská, Katedra chemie a fyzikálně-chemických procesů
doc. RNDr. Ivan MIZERA, CSc. 
pro obor: Matematika – pravděpodobnost a statistika, ekonometrie a finanční matematika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: University of Alberta, Faculty of Science, Department of Mathematical and Statistical Sciences
doc. ak. mal. Michaela PAVLÁTOVÁ 
pro obor: Filmové, televizní a fotografické umění a nová média 
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v Praze 
působí: Akademie múzických umění v Praze, Filmová a televizní fakulta, Katedra animované tvorby
doc. Mgr. Jiří PITTNER, Dr. rer. nat.  
pro obor: Fyzikální chemie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Akademie věd ČR, Ústav fyzikální chemie
doc. Ing. Michal PLAČEK, Ph.D. 
pro obor: Veřejná a sociální politika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta sociálních věd, Institut sociologických studií
doc. Mgr. Václav PODESTÁT 
pro obor: Tvůrčí fotografie 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v Opavě 
působí: Slezská univerzita v Opavě, Filozoficko-přírodovědecká fakulta v Opavě, Institut  tvůrčí  fotografie

doc. MUDr. Marek POJAR, Ph.D.  
pro obor: Kardiochirurgie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Lékařská fakulta v Hradci Králové, Kardiochirurgická klinika; Fakultní nemocnice v Hradci Králové
doc. PhDr. Alena POMAJZLOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Teorie a dějiny moderního a současného umění 
na návrh Umělecké rady Vysoké školy uměleckoprůmyslové v Praze 
působí: Vysoká škola uměleckoprůmyslová v Praze, Katedra teorie a dějin umění
doc. Mgr. Tomáš POSPISZYL, Ph.D. 
pro obor: Teorie a dějiny moderního a současného umění 
na návrh Umělecké rady Vysoké školy uměleckoprůmyslové v Praze 
působí: Akademie výtvarných umění v Praze, Katedra teorie a dějin umění
doc. Ing. Jiří POSPÍŠIL, Ph.D. 
pro obor: Konstrukční a procesní inženýrství 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně 
působí: Vysoké učení technické v Brně, Fakulta strojního inženýrství, Energetický ústav
doc. MUDr. Štěpánka PRŮHOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Pediatrie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 2. lékařská fakulta, Oddělení diabetologie a endokrinologie; Fakultní nemocnice v Motole
doc. JUDr. Ing. Michal RADVAN, Ph.D. 
pro obor: Finanční právo a finanční věda 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Masarykova univerzita, Právnická fakulta, Katedra finančního práva a národního hospodářství
doc. Mgr. Pavel REJHOLEC 
pro obor: Filmové, televizní a fotografické umění a nová média 
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v Praze 
působí: Akademie múzických umění v Praze, Filmová a televizní fakulta, Katedra zvukové tvorby
dr. hab. inž. Miroslaw RUCKI, prof. UTHRad
pro obor: Strojírenská technologie 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Casimir Pulaski University of Radom, Faculty of Mechanical Engineering
doc. Ing. Tomáš SEDLÁČEK, Ph.D. 
pro obor: Technologie makromolekulárních látek 
na návrh Vědecké rady Univerzity Tomáše Bati ve Zlíně 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta technologická, Ústav inženýrství polymerů
doc. Mgr. Jiří SIOSTRZONEK, Ph.D. 
pro obor: Tvůrčí fotografie 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v Opavě 
působí: Slezská univerzita v Opavě, Filozoficko-přírodovědecká fakulta v Opavě, Institut  tvůrčí  fotografie

doc. MUDr. Tomáš SKÁLA, Ph.D.  
pro obor: Kardiologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Lékařská fakulta, I. chirurgická klinika; Fakultní nemocnice Olomouc, I. interní klinika - kardiologická
doc. PhDr. Filip SMOLÍK, Ph.D. 
pro obor: Psychologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Filozofická fakulta, Ústav obecné lingvistiky; Akademie 
věd ČR, Psychologický ústav
doc. Mgr. Jan SOUBUSTA, Ph.D. 
pro obor: Optika a optoelektronika 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Přírodovědecká fakulta, Společná laboratoř optiky
doc. RNDr. Pavel SOUČEK, CSc. 
pro obor: Biochemie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
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působí: Univerzita Karlova, Lékařská fakulta V Plzni, Biomedicínské centrum
doc. MUDr. Milan SOVA, Ph.D.  
pro obor: Vnitřní nemoci 
na návrh Vědecké rady Univerzity Palackého v Olomouci 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Lékařská fakulta, Klinika plicních nemocí a tuberkulózy; Fakultní nemocnice Brno, Klinika nemocí plicních a tuberkulózy
doc. Ing. Milena STRÁNSKÁ, Ph.D. 
pro obor: Chemie a analýza potravin 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy chemicko-technologické v Praze 
působí: Vysoká škola chemicko-technologická v Praze, Fakulta potravinářské a chemické biotechnologie, Ústav analýzy potravin a výživy
doc. MUDr. Pavel STUDENÝ, Ph.D. 
pro obor: Chirurgické obory 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 3. lékařská fakulta, Oftalmologická klinika; Fakultní nemocnice Královské Vinohrady, Oční klinika
doc. PhDr. Daniel ŠPELDA, Ph.D. 
pro obor: Filozofie 
na návrh Vědecké rady Ostravské univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Filozofická fakulta, Katedra filozofie
doc. Mgr. Jan ŠTĚPÁNEK 
pro obor: Dramatická umění 
na návrh Umělecké rady Akademie múzických umění v Praze 
působí: Akademie múzických umění v Praze, Divadelní fakulta, Katedra scénografie
doc. Mgr. Pavel ŠTICHAUER, Ph.D. 
pro obor: Románské jazyky 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích, Filozofická fakulta, Ústav romanistiky
doc. PhDr. Jiří ŠUBRT, CSc. 
pro obor: Sociologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Fakulta humanitních studií, Katedra sociologie
doc. Zhivorad TOMOVSKI, Dr. 
pro obor: Aplikovaná matematika 
na návrh Vědecké rady Ostravské univerzity 
působí: Ostravská univerzita, Přírodovědecká fakulta, Katedra matematiky
doc. Ing. Zuzana TUČKOVÁ, Ph.D. 
pro obor: Podniková ekonomika a management 
na návrh Vědecké rady Technické univerzity v Liberci, 
působí: Univerzita Tomáše Bati ve Zlíně, Fakulta logistiky a krizového řízení, Ústav logistiky
doc. Mgr. Ing. Michal TVRDOŇ, Ph.D. 
pro obor: Ekonomika a management 
na návrh Vědecké rady Slezské univerzity v Opavě 
působí: Slezská univerzita v Opavě, Obchodně-podnikatelská fakulta v Karviné, Katedra ekonomie a veřejné správy
doc. Ing. Vojtěch VÁCLAVÍK, Ph.D. 
pro obor: Úpravnictví 
na návrh Vědecké rady Vysoké školy báňské – Technické univerzity Ostrava 
působí: Vysoká škola báňská – Technická univerzita Ostrava, Hornicko-geologická fakulta, Katedra environmentálního inženýrství
doc. PhDr. Martin VACULÍK, Ph.D. 
pro obor: Sociální psychologie 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Masarykova univerzita, Fakulta sociálních studií, Katedra psychologie
doc. PhDr. Ludmila VESELOVSKÁ, Dr.  
pro obor: Obecná a diachronní lingvistika 
na návrh Vědecké rady Masarykovy univerzity 
působí: Univerzita Palackého v Olomouci, Pedagogická fakulta, Katedra anglistiky a amerikanistiky
doc. RNDr. Jan VYBÍRAL, Ph.D. 
pro obor: Aplikovaná matematika 
na návrh Vědecké rady Českého vysokého učení technického v Praze 
působí: České vysoké učení technické, Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská, Katedra matematiky
doc. MUDr. Tomáš VYMAZAL, Ph.D. 
pro obor: Anesteziologie a intenzivní medicína 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 2. lékařská fakulta, Klinika anesteziologie, resuscitace a intenzivní medicíny; Fakultní nemocnice v Motole
doc. MUDr. Dan WICHTERLE, Ph.D. 
pro obor: Vnitřní nemoci 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, 1. lékařská fakulta, II. interní klinika; Všeobecná fakultní nemocnice v Praze
doc. Dipl.-Ing. Alexander WILKIE, Dr. Techn.  
pro obor: Informatika – softwarové systémy 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Univerzita Karlova, Matematicko-fyzikální fakulta, Katedra softwaru a výuky informatiky
doc. RNDr. Lenka ZDRAŽILOVÁ DUBSKÁ, Ph.D. 
pro obor: Lékařská imunologie a mikrobiologie 
na návrh Vědecké rady Univerzity Karlovy 
působí: Masarykova univerzita, Lékařská fakulta, Katedra laboratorních metod
doc. Ing. Miroslav ZETEK, Ph.D.  
pro obor: Strojní inženýrství 
na návrh Vědecké rady Západočeské univerzity v Plzni 
působí: Západočeská univerzita v Plzni, Fakulta strojní, Katedra technologie obrábění
doc. Ing. Marek ZINECKER, Ph.D.  
pro obor: Ekonomika a management 
na návrh Vědecké rady Vysokého učení technického v Brně 
působí: Vysoké učení technické v Brně, Fakulta podnikatelská, Ústav ekonomiky

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  institut (2x), tvůrčí (2x), fotografie (2x), jiří (1x), siostrzonek (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Prezident a ministr školství jmenovali v Karolinu nové profesory ( Prahaskolska.eu - Články, Obchodně-podnikatelská fakulta ); Prezident a ministr školství jmenovali v
Karolinu nové profesory (Prahaskolska.eu - Články, Slezská univerzita v Opavě ); Prezident a ministr školství jmenovali v Karolinu nové profesory ( Prahaskolska.eu - Články, Filozoficko-
přírodovědecká fakulta);
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Zpět na seznam
 

23. Beethovenův Hradec ovládli houslisté z Německa, Japonska a Rakouska  
14:20 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Denik.cz - Opavský a hlučínský deník  AUTOR: Jitka Hrušková SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Titul nejlepšího houslisty v prestižní mezinárodní interpretační soutěži Beethovenův Hradec získal nejmladší finalista Yungi Kaneko. Velké finále letošního 59. ročníku se uskutečnilo v neděli 16. 
června v opavském kostele sv. Václava.

Jaký mladý talent z Německa získal titul nejlepšího houslisty na Beethovenově Hradci?
Proč se letošní ročník soutěže konal v Opavě místo tradičního Hradce nad Moravicí?
Které tři země měly své zástupce mezi nejlepšími finalisty?
Kvůli rekonstrukci červeného zámku v Hradci nad Moravicí se Beethovenův Hradec konal už podruhé v Opavě. První dvě kola se odehrála v sále Minoritského kláštera, finále proběhlo v kostele sv. 
Václava. Pro rozehrávání měli soutěžící k dispozici budovu pořádající ZUŠ Opava. Oproti minulému 58. ročníku, který se konal v ještě nezabydleném Minoritu, byl ten letošní, co se týká akustiky, os
větlení, pódia nebo klavíru plný novinek a vylepšení. Doprovodným nástrojem bylo klavírní křídlo Petrof, které opavská Základní umělecká škola koupila teprve nedávno.

Soutěže se účastnilo jedenadvacet hudebníků
Čtyři z Česka, dále z Japonska, Tchaj-wanu, Ázerbájdžánu, Francie, Německa a Srbska. Do druhého kola poslala odborná porota devět nejlepších, mezi nimiž však čeští zástupci nebyli. Finále pak
bylo záležitostí tří nejlepších soutěžících, kteří vystoupili před posluchači s Janáčkovou filharmonií. Určila je umělecký porota, vedená koncertním mistrem České filharmonie Jiřím Vodičkou a členy 
Herwigem Zackem z Německa, Beatou Warykiewicz-Siwy z Polska, Petrem Macečkem z Fakulty umění Ostravské univerzity a Janem Fišerem z České filharmonie.
Vítězem 59. ročníku se stal teprve osmnáctiletý Yungi Kaneko, studující na německé Hochschule für Musik und darstellende Kunst Frankfurt am Main, který ve finále provedl Beethovenův Koncert 
v D Dur op. 61.
„Letošní vítěz Yungi Kaneko vyhrál s Beethovenovým houslovým koncertem, který vyzněl v porovnání se všemi ostatními finalisty nejlépe. Věříme, že mu toto vítězství pomůže v rozvoji jeho budoucí
kariéry,“ doufá předseda poroty Jiří Vodička.
Druhé místo získala Japonka Sakura Nakagawa, studující vysokou školu v německém Karlsruhe, která ve finále odehrála Čajkovského Koncert D Dur op. 35. Třetí místo porota udělila rakouské hou
slistce Katharině Auer, studující ve Vídni, která si pro finále vybrala Dvořákův Koncert A moll op. 53. Cenu děkana Fakulty umění Ostravské univerzity si odvezla Jelin Lee z Jižní Koreji a Cenu uměl
ecké agentury Presto patřila Evě Wetzel z Německa. Všichni ocenění získali zároveň Cenu Agentury Presto a Cenu Matice Slezské získali za vynikající klavírní spolupráci Martina Hájková a Alexan
dr Starý.
Beethovenův Hradec finančně podpořil Moravskoslezský kraj, ministerstvo kultury, Nadace život umělce a statutárního města Opava. Partnery soutěže jsou Model Obaly, Janáčkova filharmonie O
strava, Matice Slezská, Umělecká agentura Presto, nakladatelství Bärenreiter Praha, Opavská kulturní organizace, Fakulta umění Ostravské univerzity  a Minorit Opava . Soutěž s celosvětovým r
enomé pořádala Základní umělecká škola, Opava a Beethovenův Hradec. V tomto pořadatelském složení se konal už 58. klavírní ročník, jehož vítězem byl Tomáš Vrána.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzity (1x), opava (1x)

Zpět na seznam
 

24. Miliony diváků viděly v americké televizi Brno i jeho podzemí  
15:14 | 19.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Brno.cz - Články - Co se děje  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Díky dlouhodobé spolupráci města Brna a Czech-American TV už vznikla řada reportáží. Nyní vybrala televizní stanice některé z nich a vytvořila pořad, díky němuž miliony diváků ve Spojených s
tátech amerických objevují zajímavá brněnská místa včetně zdejšího podzemí.

Czech-American TV je nekomerční společnost registrovaná v USA, kterou založil v roce 2003 americký producent a brněnský rodák John Honner. Stanici pravidelně sleduje přes šest milionů domá
cností ve Spojených státech prostřednictvím kabelové televize i další desítky tisíc diváků online. Ve vysílání navíc dostává značný prostor Brno, s nímž Czech-American TV spolupracuje už téměř dv
ě dekády.
„Americká společnost si dává za cíl rozšířit povědomí o Česku a zviditelňuje jeho turisticky nejzajímavější destinace. Czech-American TV za svoji existenci vytvořila již přes 1 500 pořadů o naší 
zemi, přičemž na jejím webu nechybí ani rubrika věnovaná přímo Brnu. Do ní spadá i nově vysílaný pořad Brno – Discover Historic Sites, jenž město skvěle prezentuje zahraničnímu publiku,“ řek
la zastupitelka pro oblast marketingu a PR Kateřina Jarošová.
Czech-American TV spolupracuje také s dalšími městy, regiony či školami. Studentům tak nabízí různorodé praxe při bakalářských a magisterských studiích. Součinnost funguje například s Housto
n Community College v Texasu, Masarykovou univerzitou v Brně, Univerzitou Hradec Králové, Slezskou  univerzitou  v Opavě , Univerzitou  Palackého v Olomouci, ČVUT v Praze a Západočes
kou univerzitou v Plzni.
„Brno je velmi zajímavou turistickou destinací s bohatou historií. V posledním pořadu jsme se zaměřili na některé památky a díky Aleši Svobodovi, znalci brněnského podzemí, náš tým odhalil div
ákům nejrůznější tajemná místa. Některá z nich dosud nebyla veřejnosti zcela přístupná. Nový pořad má velmi kladný ohlas, stejně jako ty předešlé,“ řekl Jakub Steiner, student cestovního ruchu 
na UHK a PR manager Czech-American TV.
Nový pořad o Brně naleznete na https://catvusa.com/broadcast/brno-discover-historic-sites/.

Kontakt pro média
Tadeáš Mima

Pracovník vztahu k veřejnosti Tiskového střediska MMB
 +420 542 172 466

SEKCE: Kraje, Města a obce

KLÍČOVÁ SLOVA:  univerzitou (2x), slezskou (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Miliony diváků viděly v americké televizi Brno i jeho podzemí ( Brnotoday.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě ); Miliony diváků viděly v americké televizi Brno i jeho
podzemí (IBrno.cz - Historie, Slezská univerzita v Opavě );
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Zpět na seznam
 

25. Rádi bychom vás informovali, že letní otevírací…  
09:53 | 20.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Obchodně podnikatelská fakulta v Karviné , Slezská  univerzita SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA:
Slezská univerzita v Opavě

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Rádi bychom vás informovali, že letní otevírací doba naší knihovny se liší od běžné otevírací doby během školního roku. �Děkujeme za pochopení a přejeme vám léto plné zajímavého čtení! �

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Rádi bychom vás informovali, že letní otevírací… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Zpět na seznam
 

26. Předsedkyně Akademie věd České republiky, prof.…  
13:10 | 20.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Matematický  ústav  v Opavě SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Matematický ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Předsedkyně Akademie věd České republiky, prof. RNDr. Eva Zažímalová, CSc., dr. h. c., spolu s rektorem Slezská univerzita v Opavě, doc. Mgr. TomášemGongolem, Ph.D.,odhalili nové sluneční 
hodiny umístěné na fasádě budovy Brain  Fitness . Více již brzy v článku na webu Matematického ústavu.

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  matematický (1x), ústav (1x), opavě (1x), brain (1x), fitness (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Předsedkyně Akademie věd České republiky, prof.… ( Facebook - Příspěvky, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

27. Čaká nás najnižší spln roka. Indiáni ho volali jahodový  
13:26 | 20.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Vedanadosah.cvtisr.sk - Články  AUTOR: VEDA NA DOSAH SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Nastane v noci z piatka 21. júna na sobotu 22. júna. Bude to jeden z najnižšie položených splnov na ďalšie dve desaťročia.

V noci z piatka 21. júna 2024 na sobotu 22. júna 2024 nás čaká najnižšie položený spln roka. Plnú fázu splnu, ktorá nastane len asi 28 hodín po letnom slnovrate, dosiahne o 3.07 hod. SELČ (stred
oeurópskeho letného času).
V tom čase sa Mesiac bude nachádzať prakticky na najjužnejšom bode svojej dráhy, z nášho územia tak bude pozorovateľný jeden z najnižšie položených splnov na ďalšie dve desaťročia.
Z meteorologického hľadiska sa leto začalo už 1. júna, astronomické oficiálne odštartuje dnes 20. júna večer. Letný slnovrat nastane na celej severnej pologuli vo štvrtok presne o 22.50 hod. SELČ.
Podľa záznamov je to najskorší začiatok leta od roku 1796. Vtedy nastal v Bratislave letný slnovrat o 19.39 hod. miestneho času.
Mesiac obieha po dráhe mierne sklonenej od roviny ekliptiky (roviny zemskej dráhy), pričom tento uhol je asi 5 stupňov, môže sa preto premietnuť až o 5 stupňov južne od tejto roviny. Ekliptika sa n
ám vďaka sklonu osi zemskej rotácie javí v niektorých miestach na oblohe nižšie, v iných vyššie. Najjužnejší bod pritom leží v súhvezdí Strelec.
V čase júnového splnu sa Mesiac bude nachádzať blízko tohto bodu a navyše najjužnejšie na svojej dráhe. Bude teda takmer najnižšie, ako sa pri splne na našom území môže nachádzať. Na niekt
orých miestach tak pri kulminácii nevystúpi vyššie ako nad 10 stupňov nad obzor.
Mesiac samotný nebude väčší ani menší ako zvyčajne, iba bude počas celej noci veľmi nízko nad obzorom. Ľuďom sa však môže javiť väčší pri západe alebo východe. To je však optická ilúzia. Ná
š mozog porovnáva vychádzajúci či zapadajúci Mesiac so vzdialenými objektmi na obzore a vďaka tomu sa nám zdá väčší, než keď sa nachádza vysoko na oblohe.
Jas nášho kozmického spolupútnika bude pravdepodobne menší. Pri malej výške Mesiaca nad obzorom bude úlohu hrať zoslabenie svetla v zemskej atmosfére, pretože lúče idúce od Mesiaca k p
ozorovateľovi budú musieť prejsť dlhšiu dráhu zemským vzduchom a ten jeho časť (najmä krátkovlnnú) výrazne rozptýli.
Mesiac sa nám tak bude zdať o niečo nevýraznejší a skôr žltkastý než jasne biely. Tak či onak, bude to ideálna príležitosť na fotografovanie splnu s objektmi, ktoré nie sú príliš vysoko na oblohe, ale
bo s prípadnými búrkovými oblakmi.
Nízko položeného splnu nad obzorom sa dočkáme v budúcom roku 11. júna, na ďalšiu podobnú príležitosť potom budeme musieť čakať až do 22. júna 2043. Tohtoročný spln teda bude pomerne v
zácne predstavenie.
Zdroj: Petr Horálek Fyzikální  ústav  v Opavě , iMeteo
(JM)

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

28. Glosa: Fascinující příběh výměny ministra pro vědu. Dopadlo to jako vždycky  
15:20 | 20.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: SeznamZpravy.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity  AKTUALIZOVÁNO: 2x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Je to už více než měsíc, co funkci ministryně pro vědu a výzkum opustila Helena Langšádlová, aby místo ní přišel někdo, kdo dokáže práci na jednom ze dvou resortů TOP 09 prodat veřejnosti.

Následuje obsah vložený z jiného webu. Zde jej můžete přeskočit.
Přejít před obsah vložený z jiného webu.
Glosu si také můžete poslechnout v audioverzi.
Byl 5. květen letošního roku, když se začal psát jeden fascinující příběh. Nejprve jako ministryně rozhodně velice dobrovolně skončila Helena Langšádlová, aby místo ní přišel jistý docent Pavel T
uleja , jehož ambice ve vrcholové politice ovšem pohřbily publikace v predátorských časopisech a jehož pověst nezachránila ani Markéta Pekarová Adamová s deklarací, že šlo jen „o drobnou chy
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bku“.
A tak se novým ministrem stal Martin Dlouhý, bývalý pražský radní, nynější poslanec a profesor na Vysoké škole ekonomické.
Dovolím si vsadit na to, že jste si nejspíš nevšimli, že je na předchozím odstavci něco špatně, a byli byste ochotni ten fakt bez jakéhokoliv vzrušení přijmout, což odpovídá tomu, jak moc byla všem 
ona změna na ministerském postu ukradená.
Ne, ministrem pro vědu a výzkum samozřejmě není „Martin Dlouhý“, ale od poloviny května Marek Ženíšek.
Ač sám akademik, zkušený politik TOP 09 a obecně celkem respektovaný člověk, vstupoval do extrémně nevděčné pozice s téměř nulovou šancí na úspěch (ať už se za na něj dá považovat cokoli
v). Za prvé byl náhradníkem náhradníka, což samo o sobě křičí do světa „z nouze ctnost“. Za druhé vstupoval do vlády, která už nestihne – a podle Zbyňka Stanjury ani neplánuje – žádné větší změ
ny.
No a za třetí bylo jeho jméno oznámeno v době, kdy vědecká politika najednou všechny hrozně zajímala (přiznejte se, kdo jste předtím slyšel sousloví „predátorský časopis“?). Aby ještě před Ženíš
kovým nástupem do funkce všechny zajímat přestala, protože věci se vrátily k normálu.

Více k tématu:

Diagnóza: Věda potřebuje reformu, ale dostane uhlazené řeči
20. 5. 2024 11:30
Nutno říci, že hodnotit výkon ministra Ženíška po jednom měsíci ve funkci by bylo až nespravedlivé. Faktem ale taky je, že mu těch měsíců ve funkci tolik nezůstává, takže na nějakých sto dnů hájen
í čas jednoduše nemá.
Abychom byli co nejspravedlivější, bude to jen velmi svižný a bezbolestný soud. Přispěl nějakým výraznějším způsobem (alespoň zatím) Marek Ženíšek ke kýženému zviditelnění práce ministra pro
vědu, jak si to vysnila jeho strana? Ne. Ani na sociálních sítích, ani v médiích.
Takže když v Interview ČT24 odpovídal Ženíšek na otázku „jak konkrétně se bude prezentovat věda?“ slovy „nechte se překvapit“, evidentně tím myslel překvapení, na které si ještě dlouho počká
me. No nic, aspoň se vytvoří ta správná atmosféra plná napětí.
A ve vzduchu tak stále visí otázka, jestli celá ta slavná ministerská výměna stála TOP 09 za to, když lidé pravděpodobně znají ministra Ženíška stejně nebo ještě méně než ministryni Langšádlovou
. Odpovědět si můžete sami pro sebe. Především představitelé Topky.
Marek Ženíšek má samozřejmě ještě šanci představit takovou komunikační strategii, že se z vědy stane široce diskutované téma. Doopravdy bude jeho úkolem spíš už jen dotáhnout nikým
nechtěnou funkci do takového konce, který by šlo označit aspoň jako „not great, not terrible“. Hořkou politickou pachuť z tohoto postu už jednoduše nesmyje nic.
A tak lze slovy Viktora Černomyrdina celý tento, jak jsem to pojmenoval výše, fascinující příběh uzavřít jednoduše: jakkoliv dobře to TOP 09 myslela, dopadlo to prostě jako vždycky.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (1x), tuleja (1x)

Zpět na seznam
 

29. „Chodíme na nich ako na ryby,“ opísal člen elitného komanda likvidáciu Rusov. Prezradil najväčší
problém Ukrajiny  

15:43 | 20.06.24     Originál  Stáhnout
Internet  ZDROJ: Startitup.sk - Články  AUTOR: Eva Niňajová SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik
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Ukrajinské elitné komandá majú nemalú zásluhu na úspechu ukrajinskej obrany voči väčšiemu a lepšie ozbrojenému agresorovi – Rusku. O ich fungovaní či dokonca o ich existencii sa toho vie len 
veľmi málo. To je aj prípad elitného komanda Kábul-9, ktoré sa skladá z vojnových veteránov.
Práve toto komando dostalo na starosti najzložitejšie a najriskantnejšie misie. Ako práca komanda prebieha, priblížil jeho člen so znakom „Námestník“, odvodeným od jeho bývalého civilného zame
stnania. Rozhovor poskytol dvom médiám: My Ukrajina a RBK Ukrajina.
Člen komanda tvrdí, že momentálne sa zameriavajú na ničenie ruskej vojnovej infraštruktúry a logistiky pomocou FVP  dronov. „Námestník“ hovorí, že sa zameriavajú na ruské minibusy UAZ-3909
Buchanka či nákladné vozidlá KAMAZ a Ural, ktoré slúžia na prepravu paliva, jedla, munície či ľudí.
„A ak sú 3-4 z nich zničené v jednej oblasti, je to pre nepriateľa demoralizujúce, pretože chápu, že ich nemožno odviesť, evakuácia nemôže prebehnúť,“  vysvetlil člen komanda.

Rusi taktiež ostanú odrezaní od zásob jedla či munície a demoralizujúca je aj skutočnosť, že ich nemá kto vystriedať. Kábul-9 sa pýši aj zničením dvoch ruských lietadiel Suchoj Su-25 a množstva 
ruskej techniky, akou sú tanky, obrnené vozidlá či dokonca protilietadlový komplex TOR.

Práca pomocou dronov sa ale po čase môže stať rutinou a „Námestník“ ju opísal, ako „keby šli na ryby“. Člen komanda sa ale neubránil pozitívnym pocitom, keď videl ruskú techniku horieť a ruský
ch vojakov panikáriť. Taktikou komanda je „objaviť sa tam, kde nás nikto nečaká“,  čo demoralizuje Rusov.

V Bachmute ich zasypali veľkým množstvom „mäsa“
Kábul-9 neoperuje len pomocou dronov, ale podniká aj ťažké a riskantné misie. Nasadený bol všade tam, kde prebiehali ťažké boje – na letisku v Hostomeli, v Buči, na Haďom ostrove, pri oslobod
zovaní v Charkovskej oblasti, pri prienikoch do Ruska, v Bachmute či pri preprave liekov, zásob a zranených do Mariupoľu a späť.
„Námestník“ ale tvrdí, že najťažšou bitkou pre nich bol práve Bachmut, kde čelili veľkej ruskej presile z radov wagnerovcov.

„Pre našu jednotku to bolo asi najrizikovejšie obdobie. Mali veľmi špecifickú taktiku, v podstate im nezáležalo na tom, koľko ľudí zomrie. Jednoducho nás zasypali veľkým množstvom mäsa,“  ho
vorí vojak a dodáva, že len podľa minimálnych odhadov umrelo v Bachmute 40-tisíc Rusov.

zdroj: TASR/AP, Libkos
Naopak, za najväčší úspech považuje bitku o Kyjev a pripomína, že k jej úspechom prispel aj fakt, že Rusi výrazne podcenili ukrajinských obrancov. Za ďalší veľký úspech považuje ofenzívu v Ch
arkovskej oblasti v roku 2022 a v Chersonskej oblasti.
Za najväčší problém považuje vojak skutočnosť, že Rusi sú oveľa organizovanejší ako na začiatku invázie, a navyše sa učia so svojich chýb. „Myslím si, že najväčší problém pre nás je, že nepriat
eľ vyvodzuje závery zo svojich chýb a tie veľmi jasne a systematicky opravuje. Vidíme to,“ uviedol.
Ako príklad kázal systémy elektronického boja, ktoré Rusi inštalujú na svoje vozidlá. Tieto zbrane majú rušiť ukrajinské drony. „Menia tiež čas pohybu, t.j. 70 až 80 % všetkého pohybu pozdĺž front
ovej línie sa odohráva v tme. Nepriateľ chápe nebezpečenstvo FPV dronov,“ uvádza člen komanda.

Kábul-9 má pôvod v záchrannej misii
Ešte detailnejší pohľad na Kábul-9 priniesol kanadský portál The Globe and Mail. Ten realizoval rozhovory s viacerými členmi tohto komanda i s jeho zakladateľom a šéfom vojenského spravodajst
va (GUR) Kyrylom Budanom. Práve pod šéfa GUR toto komando spadá.
Portál priniesol nielen detailný pohľad na jeho vznik, operácie, ale aj kritický pohľad očistený od ružového nánosu, ktorý často prezentujú ukrajinskí politici.

Kábul-9 mal vzniknúť na pôdoryse tímu, ktorý Ukrajina poslala do Afganistanu po prevzatí moci Talibanom v roku 2021 a neslávnom odchode vojsk NATO z krajiny. Kyjev vtedy vyslal do Kábulu tí
m, ktorý evakuoval nielen Ukrajincov, ale aj prekladateľov a spolupracovníkov ostatných západných mocností.
Tím sa po začiatku spustenia ruskej agresie vydal na obranu letiska Hostomeľ, ktoré bolo kľúčové v ruských plánoch na dobytie Kyjeva. Práve to mali obsadiť, získať nad ním kontrolu a prostredníc
tvom neho priniesť ďalšie posily. Ukrajincom sa ale podarilo niekoľko ruských strojov zostreliť a poškodiť aj pristávaciu dráhu. Rusi sa síce nakrátko areálu zmocnili, neskôr však boli z oblasti vytla
čení.
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Členovia komanda sa zúčastnili aj nebezpečnej misie – dodávky liekov, munície do obliehaného Mariupoľu. Odtiaľ sa vracali so zranenými vojakmi. Dodávky sa uskutočňovali pomocou vojenských
helikoptér, no dve z nich boli zostrelené.
Bojom ošľahaní vojaci sa ale obávajú, že Rusku budú musieť čeliť sami. Na jar výrazne pociťovali nedostatok munície zapríčinený výpadkom americkej pomoci pre Kyjev. Kongres už pomoc schvá
lil, ale Ukrajina ani zďaleka nemá vyhraté a množia sa obavy, čo sa stane, ak sa do Bieleho domu vráti Donald Trump.
„Je to pre nás ťažká chvíľa,“  povedal kanadskému portálu líder Kábulu-9 Max. „Myslím si, že v histórii si tým prešiel každý národ. Ako národ musíme dokázať, že môžeme existovať ako krajina a
nie ako región Ruskej federácie.“

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fvp (1x)

Zpět na seznam
 

30. Časť kresťanov vo Francúzsku vyzýva hlasovať proti krajnej pravici  
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Signatári upozornili, že krajná pravica živí strach ľudí z cudzincov a cudzieho.

Paríž 20. júna (TASR) - Viac ako 6000 kresťanov vo Francúzsku – katolíkov i protestantov – podpísalo otvorený list, v ktorom vyzývajú veriacich, aby v nadchádzajúcich predčasných voľbách "mas
ovo volili" proti krajne pravicovej strane Národné združenie (RN).

Signatári upozornili, že krajná pravica živí strach ľudí z cudzincov a cudzieho. Odpovede, ktoré RN poskytuje na ekonomické a sociálne problémy časti ľudí, však nie sú ničím iným ako manipulácio
u a ilúziou. "Nechytajme sa do pasce " RN, vyzývajú signatári.

Pripomínajú tiež, že tvárou v tvár ekologickej kríze je agenda krajnej pravice presným opakom toho, čo treba spoločne dosiahnuť. Argumentujú, že ohrozené je "naše kolektívne prežitie a prioritne 
prežitie tých najzraniteľnejších v prvej línii, ktorá čelí dôsledkom globálneho otepľovania". Deklarujú, že RN v týchto otázkach uprednostňuje popieranie pred vedeckým konsenzom.

Signatári sa vo svojom liste obrátili aj na cirkevné inštitúcie a žiadajú ich, aby jasne deklarovali svoj postoj a mobilizovali sa proti presadzovaniu krajne pravicových myšlienok vo Francúzsku, najmä
v jednotlivých komunitách.

Pripomínajú, že v minulosti, keď sa kandidát krajnej pravice vo Francúzsku dostal do druhého kola prezidentských volieb, cirkvi to jasne odsúdili a vyzvali voličov chrániť demokraciu a blokovať ná
vrhy RN založené na spochybňovaní základných slobôd: myslenia, tlače, zhromažďovania a vzdelania.

V súvislosti s postojom kresťanov vo Francúzsku ku krajnej pravici spravodajský web France Info tento týždeň napísal, že kým v roku 2019 ju volilo 18 percent praktizujúcich katolíkov, v
nedávnych voľbách do Európskeho parlamentu ich bolo už 42 percent, pričom 32 percent z nich volilo RN a desať percent dalo svoj hlas krajne pravicovému hnutiu Znovydobytie (Reconqute! - R!) 
kontroverzného publicistu Érica Zemmoura.

France Info na príklade mladej ženy Florence ukázal prerod takéhoto voliča. Florence uviedla, že v eurovoľbách volila krajnú pravicu prvýkrát v živote. Svoje rozhodnutie sa snažila ospravedlniť tým
, že nevolila RN, ale Marion Maréchalovú z R!, ktorá je neterou zakladateľky RN Marine Le Penovej.

Florence priznala, že na krajnej pravici jej prekáža odmietanie cudzincov. Dodala však, že v tábore umiernených "nikdy neexistovalo riešenie, ako skutočne podporiť migrantov uspokojivým spôso
bom".

Pre niektorých veriacich, ako je napr. aj Claire, sa posun ku krajnej pravici udial už dávno. Myslí si, že súčasné otrasy na politickej scéne privedú do jej tábora ešte viac praktizujúcich veriacich.

Podľa nej "argument o nutnosti zablokovať nástup krajnej ľavice momentálne funguje veľmi, veľmi silno: oveľa viac ako pred piatimi, desiatimi, dvadsiatimi rokmi, keď boli katolíci vo voľbách ro
zdelení".

Aj vzhľadom na tieto postoje veriacich kresťanov federácia združujúca protestantov (FPF) vo Francúzsku v stredu kritizovala politické strany a hnutia, že nechali voličov uviaznuť v ťažkej voľbe " m
edzi rasizmom krajnej pravice a antisemitizmom krajnej ľavice", informoval na svojom webe denník La Croix.

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fpf (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Francúzski kresťania vyzývaju hlasovať vo voľbách proti krajnej pravici ( Sme.sk - Články, Filozoficko-přírodovědecká fakulta );
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31. Pojďme sportovat společně! ��♂♂️️Kolegové z…   
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Pojďme sportovat společně! ��♂️ Kolegové z Karviná - oficiální stránka města Vás srdečně zvou na další ročník běžeckého svátku, který se uskuteční 22. června 2024. Přijďte si užít den plný 
pohybu a skvělé atmosféry! � Na start se mohou postavit běžci všech generací a každý si může vybrat hned z několika tratí. � � Více informací se dozvíte zde:

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  karviné (1x), slezská (1x), univerzita (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Pojďme sportovat společně! ��♂️ Kolegové z… ( Facebook - Příspěvky, Obchodně-podnikatelská fakulta );

Zpět na seznam
 

32. Dnes odpoledne odstartoval Festival Slunovrat ☀☀️️…  
16:29 | 20.06.24     Originál  Stáhnout
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Dnes odpoledne odstartoval Festival Slunovrat ☀️  a my na něm samozřejmě nechybíme! � Najdete nás ve stánku naproti Obecního domu, naši studenti navíc společně s pracovníky Slezská ne
mocnice Opava zajišťují také zdravotnický dozor �. A kde jste vy? Nenechte si Slunovrat ujít, stojí to za to! Více na � https://www.slu.cz/fvp /cz/aktuality/15/1902

SEKCE: Instituce a organizace
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KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavě (1x), fvp (1x)

Zpět na seznam
 

33. V porote Slovak Press Photo bude riaditeľka National Geographic. Súťaži chýbajú financie  
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Slovak Press Photo prináša do Bratislavy už 13. ročník medzinárodnej súťaže novinárskych fotografií. Projekt podporili účasťou v porote viaceré medzinárodne významné osobnosti, no
organizátori upozorňujú, že stále nemajú na aktuálny ročník dostatok financií.
„Naša finančná situácia je veľmi zložitá, ale povedali sme si, že aj keď nám Fond [na podporu umenia, pozn. red.] vytína každý rok, my sa nedáme,“ uviedla riaditeľka projektu Jana Garvoldtová na 
štvrtkovej tlačovej konferencii. „Tento rok sme síce dostali podporu, ale ako jediní iba 20 percent,“ dodala, pričom podotkla, že ide o najnižšiu podporu z pomedzi všetkých ostatných projektov.
Garvoldtová vysvetlila, že rozpočet súťaže je 60-tisíc eur a Fond na podporu umenia sa projekt rozhodol podporiť iba sumou vo výške 10-tisíc eur. Zvyšné prostriedky si musia organizátori nájsť in
de. Momentálne už značnú časť rozpočtu zabezpečili, no stále chýba podľa slov Garvoldtovej približne 10-tisíc eur.
„Ja robím v podstate druhý rok zadarmo, ale stojí mi to za to, pretože keď chcete niečo dokázať, tak musíte bojovať,“ otvorene vysvetlila Garvoldtová.

Fotografie bude hodnotiť riaditeľka National Geographic
Na tlačovej konferencii riaditeľka súťaže predstavila aj členov poroty, ktorej súčasťou sú aj zahraniční fotografi. Prestíž súťaži určite dodá fotoeditorka a riaditeľka National Geographic v Paríži Ma
gdalena Herrera či niekoľkonásobný víťaz World Press Photo Bulet Killič.
Ďalej bude fotografie hodnotiť aj francúzska kurátorka Maral Deghati, český fotograf Jindřich  Štreit  a fotografka Jana Hojstričová. Diela z kategórie Krátke video budú hodnotiť aj dvaja slovenskí
filmári, a to Ivo Miko a Tomáš Rafa.
„Ja pracujem s citlivými spoločenskými témami, takže som rád, keď príspevky autorov reflektujú citlivé spoločenské témy a kriticky reagujú na postfaktuálnu dobu,“ vysvetlil pre Štandard porotca s
úťaže Tomáš Rafa. „Musia to zvládnuť do 15 minút. Mne sa páčia tiež ultrakrátke formy, ktoré majú tri až štyri minúty,“ dodal.

Diela môžu záujemcovia prihlasovať do 7. augusta
„Každým rokom pripomíname, že súťaž je zároveň aj pamäťou, čo sa deje v našej spoločnosti a okolitom kontexte krajín, a často aj s presahom na celosvetové dianie. Databáza obrazovej pamäti st
ále rastie a je to naozaj takým svedectvom,“ priblížila jeden z významov súťaže jej garantka Jana Hojstričová.
Svoje diela môžu záujemcovia prihlasovať do 7. augusta. Aktuálny ročník ponúka štyri národné kategórie: Aktualita, Reportáž, Šport, Svet umenia a kultúry a päť medzinárodných – Mladí fotografi 
do 26 rokov a študenti, Dlhodobý dokument, Každodenný život, Príroda a životné prostredie a Krátke video pre krajiny V4 a Ukrajinu.
„Tento rok pribudla do súťaže kategória Krátke video a, naopak, ubudla kategória Portrét,“ ozrejmila Garvoldtová. Osobitnou kategóriou pre slovenských fotografov je Grant Bratislavy, ktorého toht
oročnou témou je Inklúzia v školstve. Prihlásené diela bude od 10. do 12. augusta hodnotiť medzinárodná porota.
Víťazné fotografie budú následne sprístupnené aj pre verejnosť, a to v rámci výstavy v bratislavskom Starom Meste. Tá potrvá od 19. septembra do konca októbra.
„Umiestnenie fotografií do exteriéru, do verejného priestoru v bratislavskom Starom Meste sa ukázalo byť strategicky aj logisticky veľmi správnym rozhodnutím, vďaka ktorému sme dokázali priblíž
iť novinársku fotografiu širokej skupine obyvateľstva a návštevníkom mesta,“ dodala Garvoldtová.
(dak, tasr)

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (1x), štreit (1x)

Zpět na seznam
 

34. Slováci, taste fotoaparáty. Na oblohe pribudne veľmi vzácny optický jav  
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Už zajtra z piatku 21. na sobotu 22. júna Slovákov čaká vôbec najjužnejšie (najnižšie nad obzorom) položený spln roka. Mesiac dosiahne fázu splnu o 3:10 SELČ a len o dve hodiny skôr bude kulmi
novať nad južným obzorom. Spln nastane len asi 28 hodín po letnom slnovrate.
V tom čase sa bude Mesiac nachádzať na najjužnejšom bode svojej dráhy. Táto fascinujúca udalosť bude vidieť z celého Slovenska. Nepremeškaj túto šancu, pretože jeden z najnižšie položených
splnov sa neukáže na ďalšie takmer dve desaťročia.

„Väčší“ ako obvykle

Mesiac obieha po dráhe mierne sklonenej od roviny ekliptiky (rovina zemskej dráhy), pričom tento uhol je asi 5°. Mesiac sa tak môže premietnuť o až 5 ° južne (teda 10 svojich priemerov) od tejto 
roviny. Ekliptika sa vďaka sklonu osi zemskej rotácie javí v niektorých miestach na oblohe nižšie, v iných vyššie.
Najjužnejší bod pritom leží v súhvezdí Strelc a. V čase júnového splnu sa bude Mesiac nachádzať blízko tohto bodu a navyše najjužnejšie na svojej dráhe. Bude teda takmer najnižšie, ako sa pri spl
ne na našom území môže nachádzať. Na niektorých miestach územia tak pri kulminácii nevystúpi vyššie ako nad 10° nad obzor.
Mesiac samotný nebude nijako väčší ani menší ako obvykle, iba bude v priebehu celej noci veľmi nízko nad obzorom. Ľuďom sa tak môže zdať, že pri západe alebo východe bude väčší. To je však
vec optickej ilúzie – vychádzajúci či zapadajúci Mesiac náš mozog porovnáva so vzdialenými objektmi na obzore a vďaka tomu sa ti môže zdať väčší, než keď ho vidíš vysoko na oblohe.
Petr Horálek/ Fyzikální  ústav  v Opavě

Pri tejto malej výške Mesiaca nad obzorom bude hrať úlohu zoslabenie svetla v zemskej atmosfére, pretože lúče idúce od Mesiaca k pozorovateľovi budú musieť uraziť dlhšiu dráhu, čo spôsobí jeh
o nižší jas. Mesiac sa preto bude zdať o niečo slabší a zrejme skôr žltkastý ako jasne biely. Tak či onak, pôjde o ideálnu príležitosť na fotenie splnu s nejakými nie príliš vysokými objektmi na obzor
e alebo napríklad s prípadnými búrkovými oblakmi.
Znovu sa takto nízko položeného splnu nad naším obzorom dočkáš ešte v budúcom roku, konkrétne 11. júna, na ďalšiu podobnú príležitosť potom budeš musieť čakať až do 22. júna 2043. Pôjde t
eda o pomerne vzácny pohľad, ktorý sa oplatí vidieť.
Ďakujeme, že čítaš Fontech. V prípade, že máš postreh alebo si našiel v článku chybu, napíš nám na redakcia@fontech.sk.

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)
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35. Nebe rozzáří obří Měsíc: Kdy a jak nejlépe pozorovat Jahodový úplněk  
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Je to tady. Měsíc se bude nacházet na skoro nejjižnějším bodu své dráhy. Co to znamená? Lidé budou moci pozorovat jedinečný úplněk. A to z pátku 21. června na sobotu 22. června. Jahodov
ý úplněk spatří ještě příští rok, poté až za osmnáct let.

Co v článku najdete:

Fanoušci astronomických jevů mají v červnu nabitý program. Po několika předchozích úkazech je v noci z 21. na 22. června  čeká pozorování téměř nejníže položeného úplňku, který v Česku lze s
patřit.
Podle expertů z Astronomického ústavu Akademie věd ČR na některých místech nevystoupá výš než nad deset stupňů nad obzor. Důvodem je, že Měsíc se bude nacházet poblíž nejjižnějšího bod
u na své dráze, která je mírně skloněná od roviny zemské dráhy. Toto místo se nachází v souhvězdí Střelce.
Po celý rok je možné v Česku pozorovat různé vesmírné úkazy:

Lidem tak zejména při východu a západu  bude připadat větší než obvykle. Jedná se však o optickou iluzi. Lidský mozek totiž porovnává Měsíc se vzdálenými objekty na obzoru. Díky tomu pak vy
padá ohromnější, než když se nachází vysoko na obloze.
„Patrné bude žlutější zbarvení a menší jas Měsíce,“ sdělil ČTK astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Dodal, že při malé výšce bude dost hrát úlohu zeslabení světla v zemské at
mosféře, neboť paprsky jdoucí od Měsíce k pozorovateli budou muset urazit delší dráhu zemským vzduchem.
Jahodový Měsíc má přezdívku od původních obyvatel Ameriky:

Pozorování Jahodového Měsíce však mohou po celém Česku překazit páteční bouřky, které se podle Českého hydrometeorologického ústavu budou tvořit večer zejména na Moravě a ve Slezsku
.

Jedinečná událost
V případě, že sledování nejníže položeného Měsíce letos nevyjde, je možné si vše vynahradit v příštím roce, konkrétně 11. června.
„Další podobná příležitost pak nastane 22. června 2043. Jedná se tedy o poměrně jedinečnou příležitost,“ upozornil pro ČTK Horálek.
Server Live Science dále poznamenal, že se jedná o nejvzdálenější úplněk od Slunce v roce. Je to proto, že Země se po mírně eliptické dráze od Slunce vzdaluje. Nejdál bude 5. července.

Přezdívka od amerických kmenů
Červnovému Měsíci se přezdívá jahodový. Podle webu Time and Date jej tak nazvali původní obyvatelé Ameriky, protože v tomto období dozrávají lesní jahody.
Někdy během léta, nebo podzimu máme spatřit vzácnou hvězdu:

Podle Centra pro indiánská studia jej původní obyvatelé oblasti Velkých jezer znají také jako Kvetoucí Měsíc.

Rok plný pozorování
V červnu Češi mohli na obloze už spatřit noční svítící oblaka. Tato příležitost se může naskytnout po celý měsíc. Do července lze také pozorovat mnohem víc družic než normálně. Nejpozdější zá
pad Slunce bude viditelný 25. června ve 21 hodin a 2 minuty. Pozorovatelná byla dříve hvězda Spica v konjunkci s Měsícem . V květnu noční oblohu rozzářila velmi silná polární záře . Viditeln
é byly i meteorické roje Akvaridy a Lyridy.

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Nebe rozzáří obří Měsíc: Kdy a jak nejlépe pozorovat Jahodový úplněk ( Denik.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

36. Fotofestival Devín 2024: Úspešný nultý ročník plný kreativity a inšpirácie  
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V sobotu, 15. júna 2024, sa pod Devínskym hradom uskutočnil prvý ročník Fotofestivalu Devín 2024, ktorý sa ukázal byť mimoriadne úspešným a inšpiratívnym podujatím pre všetkých milovníkov f
otografie. Tento jedinečný festival prilákal približne 50 návštevníkov, ktorí si užili deň plný kreativity, vzdelávania a spoločenských stretnutí.
Festival organizoval Klub dobrej fotografie s jeho členmi: Rudolfom Baranovičom, Janou Kollárovou, Martinom Drienskym a Rozáliou Vaculíkovou v spolupráci s vinárstvom Thebener – Devínsky ríb
ezlák . Sponzormi festivalu boli Thebener, NAY a.s. a AZ-pneu.sk, čo prispelo k vysokej kvalite celého podujatia.
Jednou z najväčších prekvapení bola prítomnosť profesora Jindřicha Štreita, legendy sociálneho dokumentu v Čechách a na Slovensku, ktorý je uznávaný po celom svete. Jindřich  Štreit , ktorý n
a festival prišiel už o 11:00, sa aktívne zapájal do diania, a to nielen prostredníctvom svojej prednášky, ale aj osobnými rozhovormi s účastníkmi počas celého dňa. Štreitova prítomnosť pridala festi
valu veľkú váhu a inšpiráciu pre všetkých zúčastnených.
Ďalšími významnými osobnosťami boli Veronika Mašková, uznávaná fotografka a cestovateľka, a Tomáš Hulík, renomovaný dokumentarista, fotograf, ochranca prírody a prírodovedec. Tomáš Hulí
k viedol fascinujúci workshop o fotografovaní dravcov v Sokoliarni a Minizoo Devín, ktorý bol jedným z najpopulárnejších bodov programu. Účastníci mali možnosť naučiť sa techniky, ako zachytiť k
rásu a majestátnosť týchto vtákov, čo prinieslo mnohým nové skúsenosti a zručnosti.
Okrem technických workshopov festival ponúkol aj kultúrne obohacujúce aktivity, ako napríklad komentovanú prehliadku hradu Devín s fotografkou a sprievodkyňou Jankou Kollárovou. Táto prehli
adka umožnila účastníkom nielen zachytiť krásu historického miesta, ale aj pochopiť jeho význam v kontexte slovenskej histórie. Pri komentovaní o hrade a celej významnej lokalite Devín sa fotogra
fovali nielen zrúcaniny hradu a okolia, ale súčasťou prehliadky boli aj členovia historickej divadelno-šermiarskej skupiny Argyll pod vedením Martina Michlíka, ktorí spestrovali fotografovanie na Deví
ne rôznymi scénkami a šermiarskymi súbojmi.
Program festivalu bol bohatý a pestrý, začínajúc o 9:00 otváraním záhrad Thebenera a voľným programom. Oficiálne otvorenie sa konalo o 11:00, nasledovalo grilovanie a rôzne aktivity vrátane wo
rkshopov a komentovaných prehliadok hradu Devín. Poobedňajšia časť programu s prednáškami a výstavami od 17:00 sa konala v krásnej vinnej pivnici s názvom Pivnica, klubová scéna pre Deví
n .
Popoludnie bolo vyplnené sériou prednášok. Profesor Jindřich  Štreit  predviedol a rozprával o svojej celoživotnej tvorbe, čo bolo pre mnohých účastníkov veľkým zážitkom. Veronika Mašková pri
niesla fotografie z Etiópie a podelila sa nielen o príbehy za vznikom týchto fotografií, ale aj o náročnosti cesty a samotného fotografovania v tejto krajine.
Návštevníci mali možnosť prezrieť si niekoľko výstav: fotky z Nepálu od Hynka Serafina, fotografie z Londýna od Rudolfa Baranoviča a koncertné fotografie Martina Drienského. Bratia Adam a
Matej Kováč tiež vystavili svoje práce a ukázali jedinečný pohľad na Bratislavu a Devín cez svoj objektív, čím prispeli k rozmanitosti a kvalite výstavnej časti festivalu.
Počas celého dňa prebiehala súťaž o najlepšiu fotografiu, kde samotní účastníci mali možnosť zapojiť svoje fotografie do súťaže. Na záver festivalu bola súťaž vyhodnotená a najlepšie fotografie a i
ch autori boli odmenení.
Poobedňajší program festivalu spetril aj hudobný program s vystúpeniami Dávida Oláha a Petra Palaja, čo dodalo celému dňu príjemný a uvoľnený záver. Fotofestival Devín 2024 sa tak ukázal ak
o podujatie plné inšpirácie, vzdelávania a kreatívneho vyjadrenia, a všetci účastníci odchádzali s novými vedomosťami, skúsenosťami a nadšením pre fotografiu.
Tento úspešný nultý ročník naznačuje, že Fotofestival Devín má pred sebou sľubnú budúcnosť a tešíme sa na ďalšie ročníky, ktoré prinesú ešte viac skvelých zážitkov a príležitostí pre všetkých na
dšencov fotografie.
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zdroj, autor foto: Rudolf Baranovič
(ts)

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  jindřich (2x), štreit (2x)

Zpět na seznam
 

37. Unikátní nebeský úkaz v Česku: Obloze bude kralovat obrovský Měsíc, vytvoří optickou iluzi  
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Tuto noc z pátku na sobotu bude nejjižněji, tedy nejníže nad obzorem, položený úplněk v roce. Zároveň nastane 28 hodin po letním slunovratu, kdy se bude Měsíc nacházet na nejjižnějším bod
u své dráhy. Podobný úkaz bude možné vidět také příští rok a následně až za dalších 18 let. Informoval o tom astronom Petr Horálek z Fyzikálního ústavu  v Opavě .

Měsíc obíhá po dráze mírně skloněné od roviny zemské dráhy, které se odborně říká ekliptika. Ta se lidem kvůli sklonu osy zemské rotace jeví v některých místech na obloze někdy níže, nebo výše. 
Nejjižnější bod leží v souhvězdí Střelce. V době červnového úplňku se bude Měsíc nacházet poblíž tohoto bodu a navíc nejjižněji na své dráze. Bude tedy téměř nejníže, kde při úplňku v Česku můž
e být. Na některých místech nevystoupá výš než 10 stupňů nad obzor.
MOHLO BY VÁS ZAJÍMAT: Vzácná kometa se po 68 letech opět přiblížila k Zemi. Co je potřeba k jejímu sledování?
Měsíc samotný nebude větší než obvykle, ale při západu nebo východu se může lidem větší zdát. Jedná se o optickou iluzi. Vycházející či zapadající Měsíc lidský mozek porovnává se vzdálenými o
bjekty na obzoru. Díky tomu vypadá větší, než když se nachází vysoko na obloze.

Patrné bude žlutější zbarvení a menší jas Měsíce. Při této malé výšce Měsíce nad obzorem bude podle Horálka dost hrát úlohu zeslabení světla v zemské atmosféře, neboť paprsky jdoucí od Měsíc
e k pozorovateli budou muset urazit delší dráhu zemským vzduchem.
Takto nízko položený úplněk nad obzorem bude ještě příští rok, konkrétně 11. června. Další podobná příležitost pak nastane až 22. června 2043. „Jedná se tedy o poměrně jedinečnou příležitost,“ d
odal Horálek.
Pozorování by ale mohly překazit bouřky, které se mají v pátek a v noci na sobotu vyskytnout téměř na celém území České republiky.
MOHLO VÁM UNIKNOUT: Strašák jménem klimatizace? Přináší úlevu i klidný spánek. Klíčové je nastavení, radí experti

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Jeden z nejníže položených úplňků bude vidět z pátku na sobotu ( Epoch Times - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Jeden z nejníže položených úplňků bude vidět z pátku
na sobotu (Ceskenoviny.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

38. Sledujte dnes v noci obrovský Měsíc. Na obloze bude úžasná optická iluze  
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V noci z pátku 21. na sobotu 22. června můžete vyhlížet vůbec nejjižněji, tedy nejníže nad obzorem, položený úplněk roku. Úplněk nastane v 03:10 SELČ, už o dvě hodiny dříve ale bude kulminovat 
nad jižním obzorem. Protože červnový úplněk proběhne jen asi 28 hodin po letním slunovratu a v té době se bude navíc Měsíc nacházet prakticky na nejjižnějším bodu své dráhy, bude z našeho úze
mí pozorovatelný jeden z nejníže položených úplňků na další téměř dvě desetiletí.
Jak vysvětluje astronom a astrofotograf Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě , Měsíc obíhá po dráze mírně skloněné od roviny ekliptiky, tedy roviny zemské dráhy, přičemž tento úhel činí a
si 5°. Měsíc se tak může promítnout o až 5° jižně (tedy 10 svých průměrů) od této roviny. Ekliptika se nám díky sklonu osy zemské rotace jeví v některých místech na obloze níže, v jiných výše. Nejj
ižnější bod přitom leží v souhvězdí Střelce.

13 Zobrazit galerii
13 Zobrazit galerii
13 Zobrazit galerii
13 Zobrazit galerii
13 Zobrazit galerii
 Přehled fotografií
 Zavřít přehled fotografií
 Zavřít
Červnový úplněk proběhne nízko nad obzorem Zdroj: Petr Horálek / Fyzikální  ústav  v Opavě

Červnový úplněk Zdroj: istock.com
Nebe v Česku rozzáří obrovský úplněk. (Ilustrační foto) Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Fascinující snímek Měsíce pořídil během úplňku v září 2023 amatérský fotograf pomocí mobilního telefonu a dalekohledu ze supermarketu Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Úplněk z února 2023 ve švýcarských Alpách Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Úplněk Zdroj: istock.com
Superúplněk nad hradem Castel del Monte v italské Apulii Zdroj: Getty Images
Socha svobody s měsíční svatozáří Zdroj: profimedia.cz / ČTK
Golden Gate a superúplněk k tomu Zdroj: profimedia.cz / ČTK
Superúplněk nad Istambulem Zdroj: profimedia.cz / ČTK
Superúplněk nad Londýnem Zdroj: Getty Images
Superúplněk vychází za Kunětickou horou. Vjem velkého Měsíce vůči hradu je důsledkem perspektivy. Načervenalá barva je způsobena zeslabením měsíčního svitu procházejícího zemskou atmos
férou Zdroj: Se souhlasem Petra Horálka
Porovnání úhlové velikostí úplňků v přízemí (perigeum) a v odzemí (apogeum) Zdroj: Se souhlasem Petra Horálka
Červnový úplněk proběhne nízko nad obzorem  Zdroj: Petr Horálek / Fyzikální  ústav  v Opavě

Červnový úplněk Zdroj: istock.com
Nebe v Česku rozzáří obrovský úplněk. (Ilustrační foto)  Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
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Fascinující snímek Měsíce pořídil během úplňku v září 2023 amatérský fotograf pomocí mobilního telefonu a dalekohledu ze supermarketu Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Úplněk z února 2023 ve švýcarských Alpách  Zdroj: ČTK/ Profimedia.cz
Úplněk Zdroj: istock.com
Superúplněk nad hradem Castel del Monte v italské Apulii  Zdroj: Getty Images
Socha svobody s měsíční svatozáří  Zdroj: profimedia.cz / ČTK
Golden Gate a superúplněk k tomu  Zdroj: profimedia.cz / ČTK
Superúplněk nad Istambulem Zdroj: profimedia.cz / ČTK
Superúplněk nad Londýnem Zdroj: Getty Images
Superúplněk vychází za Kunětickou horou. Vjem velkého Měsíce vůči hradu je důsledkem perspektivy. Načervenalá barva je způsobena zeslabením měsíčního svitu procházejícího zemskou atmos
férou Zdroj: Se souhlasem Petra Horálka
Porovnání úhlové velikostí úplňků v přízemí (perigeum) a v odzemí (apogeum) Zdroj: Se souhlasem Petra Horálka
Přečtěte si také: Blíží se červnový úplněk zvaný jahodový. Je vhodný čas jít si za svými sny
„V době červnového úplňku se bude Měsíc nacházet poblíž tohoto bodu, a navíc nejjižněji na své dráze. Bude tedy téměř nejníže, jak se při úplňku na našem území může nacházet. Na
některých místech našeho území tak při kulminaci nevystoupá výš jak nad 10° nad obzor,“ doplňuje Horálek.

Vesmír
Astronomové vyhlížejí nejjasnější kometu století. Pouhým okem bude vidět celé týdny

Žlutavý úplněk nízko nad obzorem
Měsíc samotný nebude větší nebo menší než obvykle, pouze bude v průběhu celé noci velmi nízko nad obzorem. Pozorovatelům se tak hlavně při východu nebo západu může Měsíc jevit větší. Jde 
ale jen o důsledek optické iluze. „Vycházející či zapadající Měsíc náš mozek porovnává se vzdálenými objekty na obzoru a díky tomu se nám zdá větší, než když se nachází vysoko na obloze,“  v
ysvětluje Horálek.
Co ale bude pravděpodobně patrné, je menší jas našeho vesmírného souputníka. Při malé výšce Měsíce nad obzorem bude hrát velkou roli zeslabení světla v atmosféře, neboť paprsky jdoucí od Mě
síce k pozorovateli budou muset urazit delší dráhu vzdušným obalem Země a ten zejména jejich krátkovlnnou část výrazně rozptýlí. „Měsíc se nám tak bude zdát o něco slabší a patrně spíše žluta
vý než jasně bílý. Tak či onak, půjde o ideální příležitost pro focení úplňku s nějakými nepříliš vysokými objekty na obzoru nebo třeba s případnými bouřkovými oblaky,“ radí Petr Horálek.
Mohlo by vás také zajímat: Unikátní nebeský úkaz v Česku: Obloze bude kralovat obrovský Měsíc, vytvoří optickou iluzi
Znovu se takto nízko položeného úplňku nad naším obzorem dočkáme ještě 11. června 2025, na další podobnou příležitost pak budeme muset čekat až do 22. června 2043. Jde tedy o poměrně vz
ácnou podívanou.
Zdroj: Live Science, Astrofyzikální progresy z Opavy

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  opavě (3x), fyzikální (2x), ústav (2x), fyzikálního (1x), ústavu (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Již zítra nastane nejníže položený úplněk letošního roku ( Techfocus.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

39. Ministr bez ministerstva i kabinetu. Ženíškovi odešla velká část podřízených  
14:51 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Denikn.cz - Články  AUTOR: Michal Tomeš Kateřina Frouzová SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity  AKTUALIZOVÁNO:
1x

SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Ministr pro vědu výzkum a inovace Marek Ženíšek (TOP 09) musí řešit personální problémy. V uplynulých týdnech totiž skončila část členů jeho kabinetu. Ministr tak nyní musí skládat nový tým, 
a to v době, kdy vláda jedná o rozpočtu, Ženíšek navíc potřebuje prosadit klíčové zákony. „Lidé, na kterých to doopravdy stojí, zůstávají,“ brání se Ženíšek.

Personální kolotoč v kabinetu ministra pro vědu pokračuje. Po rozpačitém odvolání ministryně Heleny Langšádlové (TOP 09) měl ministerstvo vést ekonom Pavel Tuleja , toho ale strana nakonec
kvůli akademickým prohřeškům nenominovala. Vedení rezortu se tak nakonec chopil poslanec Marek Ženíšek.
Jak ale zjistil Deník N, v kabinetu ministra pro vědu, výzkum a inovace skončila více než

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (1x), tuleja (1x)

Zpět na seznam
 

40. V noci nás překvapí mimořádně nízko posazený úplněk  
15:06 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Novinky.cz - Věda a školy  AUTOR: Filip Šára SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V noci z pátku na sobotu nás čeká vůbec nejjižněji položený úplněk roku, bude tedy nejníže nad obzorem. Měsíc dosáhne fáze úplňku ve 3:10 SELČ, přičemž kulminovat nad jižním obzorem bu
de o dvě hodiny dříve. Novinky na to upozornil astronom a fotograf Petr Horálek z Fyzikálního ústavu Slezské  univerzity  v Opavě , podle něhož jde o poměrně vzácnou podívanou.

„Jelikož úplněk proběhne jen asi 28 hodin po letním slunovratu a v té době se bude navíc Měsíc nacházet prakticky na nejjižnějším bodu své dráhy, z našeho území tak bude pozorovatelný jeden z n
ejníže položených úplňků na další téměř dvě desetiletí,“ zdůraznil Horálek.
Jako kulminace nebo vrcholení se v astronomii obecně označuje okamžik, kdy je nebeské těleso či umělá družice nejblíže zenitu neboli nadhlavníku (tzv. horní kulminace) nebo nejdále od něho (tzv.
dolní kulminace). Např. kulminace Slunce je sluneční poledne.
Je třeba si uvědomit, že Měsíc samotný nebude nikterak větší nebo menší než obvykle, pouze bude v průběhu celé noci velmi nízko nad obzorem. Lidem se ale může stát, že se jim bude Měsíc zdát 
větší při západu nebo východu.
To je však věc optické iluze - vycházející či zapadající Měsíc totiž náš mozek porovnává se vzdálenými objekty na obzoru, a tak se nám zdá větší, než když se nachází vysoko na obloze.

Obloha servíruje noční svítící oblaka i malou kometu
Věda a školy
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„Co ale bude pravděpodobně patrné, je menší jas našeho kosmického souputníka. Při této malé výšce Měsíce nad obzorem bude už dost hrát úlohu zeslabení světla v zemské atmosféře, neboť pap
rsky jdoucí od Měsíce k pozorovateli budou muset urazit delší dráhu zemským vzduchem a ten jeho část výrazně rozptýlí. Měsíc se nám tak bude zdát o něco slabší a patrně spíše žlutavý než jasně
bílý,“ poznamenal Horálek.

Příští rok a pak až v roce 2043
Půjde podle něj každopádně o ideální příležitost pro focení úplňku s nějakými nepříliš vysokými objekty na obzoru nebo třeba s případnými bouřkovými oblaky.

Putování Měsíce v období nízkého červnového úplňku

Měsíc obíhá po dráze mírně skloněné od roviny ekliptiky (roviny zemské dráhy), přičemž tento úhel činí asi pět stupňů. Měsíc se tak může na obloze promítnout o až 5° jižně (tedy 10 svých
průměrů) od této roviny. Ekliptika se nám díky sklonu osy zemské rotace jeví v některých místech na obloze níže, v jiných výše. Nejjižnější bod přitom leží v souhvězdí Střelce. V době červnového úp
lňku se bude Měsíc nacházet poblíž tohoto bodu a navíc nejjižněji na své dráze. Bude tedy téměř nejníže, jak se při úplňku na našem území může nacházet. Na některých místech našeho území tak 
při kulminaci nevystoupá výš než nad 10° nad obzor.
Znovu se takto nízko položeného úplňku nad naším obzorem dočkáme příští rok, a to 11. června. Na další podobnou příležitost si pak ale budeme muset počkat až do 22. června 2043.
Předchozí měsíc nastal tzv. květinový úplněk. Z jeho pozorování vznikly ve světě zajímavé fotografie.

FOTO: Oblohu rozjasnil „květinový úplněk“
Věda a školy

SEKCE: Kultura a vzdělávání

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezské (1x), univerzity (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): V noci nás překvapí mimořádně nízko posazený úplněk ( Novinky.cz - Věda a školy, Fyzikální ústav v Opavě ); V noci nás překvapí mimořádně nízko posazený úplněk
(Akceplzen.cz - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); V noci nás překvapí mimořádně nízko posazený úplněk ( Akceplzen.cz - Články, Slezská univerzita v Opavě );

Zpět na seznam
 

41. Dnešní nebe rozzáří obří Měsíc: Kdy ho pozorovat a jaké zajímavé názvy tento jev má?  
15:44 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Pozitivní zprávy - Články  AUTOR: Lucie Pultrová SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Milovníci astronomických jevů mají v červnu další důvod k radosti. V noci z 21. na 22. června bude možné pozorovat téměř nejníže položený úplněk, který lze v Česku vidět. Tak z
vaný Jahodový úplněk bude možný spatřit ještě příští rok, poté až za 18 let.

Podle odborníků z Astronomického ústavu Akademie věd ČR Měsíc na některých místech nevystoupá výš než 10 stupňů nad obzor. Důvodem je, že Měsíc bude poblíž nejjižnějšího bodu své dráhy,
která je mírně skloněná od roviny dráhy zemské. Toto místo se pak nachází v souhvězdí Střelce.
Lidem se při východu a západu bude Měsíc jevit větší než obvykle, což je optická iluze způsobená porovnáváním Měsíce se vzdálenými objekty na obzoru. Astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ú
stavu  v Opavě  upozorňuje, že Měsíc bude mít žlutější zbarvení a menší jas.
Pozorování tohoto Jahodového Měsíce může ovšem narušit počasí, zejména páteční bouřky na Moravě a ve Slezsku, jak varuje Český hydrometeorologický ústav. Pokud to tedy letos nevyjde, dalš
í šanci budete mít 11. června příštího roku, poté až 22. června 2043.
Jahodový Měsíc získal svou přezdívku od původních obyvatel Ameriky, protože v tomto období dozrávají lesní jahody. Podle Centra pro indiánská studia je tento jev také znám jako Kvetoucí Měsíc 
mezi obyvateli oblasti Velkých jezer.
Toto období je obecně bohatý na fascinující nebeské úkazy, které stojí za to sledovat. Kromě nočních svítících oblaků a množství družic viditelných až do července bude možné sledovat také nejpoz
dější západ Slunce, a to 25. června ve 21:02. Pozorovatelná byla dříve hvězda Spica v konjunkci s Měsícem. V květnu se na obloze objevila rovněž silná polární záře a meteorické roje Akvaridy a L
yridy.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

42. Odpolední Plus (automat)  
16:01 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Rádio  ZDROJ: ČRo - Plus - Odpolední Plus (automat)  AUTOR: ČRo - Plus SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě  AKTUALIZOVÁNO: 17x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

15:30
0
0

Teď bylo 15 hodin 30 minut, posloucháte odpolední plus a teď už další zprávy s Ondřejem Látalem. ČRo Plus. Češi
1
5

žijící v zahraničí nejspíš budou moct v příštích řádných sněmovních volbách hlasovat poštou. Možnost korespondenční volby schválila sněmovna. Pro předlohu bylo 92 poslanců z vládních ko
aličních stran a taky bývalý člen hnutí ANO a teď nezařazený

3
0

Ivo Vondrák. Opoziční ano neuspělo s návrhem na opětovné projednání předlohy ve druhém čtení a hnutí SPD na její zamítnutí. Opozice označuje hlasování poštou za účelové a protiústavní. 
Novelu teď dostane k posouzení Senát. Praha
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podala kvůli kauze dozimetr trestní oznámení na neznámého pachatele. Audity pražského dopravního podniku totiž podle magistrátu ukazují na možnou korupci. Dva dokončené audity taky zji
stily, že některé zakázky byly předražené a že firma
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vynakládala peníze nevýhodně. Závažnost zjištění teď posoudí policie. Izraelská armáda zintenzivnila bombardování pásma Gazy. Podle agentury Reuters se snaží dokončit obsazení
nejjižněji položeného města Rafáh. Před
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zahájením operace se ve městě ukrýval víc než milion Palestinců. Podle místních zdrojů tam dnes izraelští vojáci zabili nejméně 12 lidí. Izraelská armáda tvrdí, že hnutí Hamas využívá civilist
y jako lidské štíty, ten to ale odmítá. Po více než
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půl roce války se Izraelci soustředí na dvě poslední neobsazené oblasti, Rafáh a oblast kolem daer balahu ve střední části země. Na noční obloze bude dnes v noci možné pozorovat nejníž po
ložený úplně kroku. Podle astronoma Petra

4
5

Horálka z Fyzikálního  ústavu  v Opavě  na některých místech měsíc nevystoupá výš než 10 stupňů nad obzor. Zároveň bude úplně 20 hodin po letním slunovratu a v té době se bude měsíc 
nacházet na nejjižnějším bodu své dráhy. Podobný
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úkaz bude možné vidět ještě příští rok a potom znovu až za 18 let. Tady je doprava. ČRo Plus. D1 je stále ještě neprůjezdná za sjezdem
1
5

na Vlašim na 52. km odklání policie provoz přes přilehlé parkoviště. Stále ještě tam vyšetřují nehodu dvou kamionů. Kolona začíná na 38. km, je asi na dvě hodiny. Na D5 ve směru z Plzně do
Prahy zpomalíte za

3
0

sjezdem na Rudnou. Kolona se táhne na Pražský okruh za sjezd na ořech. Je to bezmála půl hodiny. Na Jižní spojce ve směru z Černého Mostu na Smíchov se brzdí u sjezdu na Krč. Popojíž
dět budete k omezení na Barrandovském mostě, zpoždění asi 20 minut a

4
5

v tunelu Blanka ve směru stroj na Smíchov opatrně před výjezdem na Holešovice, je tam dopravní nehoda. Dobře dojeďte. Zítra bude zpočátku oblačno až zataženo,

15:33
0
0

místy s deštěm anebo přeháňkami, na východě místy bouřky. Během odpoledne pak postupně až polojasno a srážky už jenom ojediněle. Teploty zítra dvacet jedna, dvacet pět stupňů, na jiho
východě až dvacet sedm, na horách nejčastěji kolem
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1
5

šestnácti °C. To byly zprávy a tady už je repríza Interview Plus. Česká pirátská strana se snaží přijít na to, co bylo špatně v kampani před volbami do Evropského parlamentu. Předseda Ivan 
Bartoš řekl, že je nutné změnit vnitřní fungování a

3
0

kampaně strany. Zatím se prý ne ozývá volání po změnách ve vedení. Eurovolby skončily pro Piráty obrovským zklamáním. Ze všech kandidátů uspěla jediná, Markéta Gregorová. Bude Pirát
ům stačit, když změní styl kampaní? Dobrý poslech přeje

4
5

Jan Bumba. Interview Plus Jana Bumby. A hostem interview je podnikatel, investor

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

43. Ministrovi pro vědu a výzkum Marku Ženíškovi odešla většina kabinetu  
16:27 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: SeznamZpravy.cz - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Vedení univerzity  AKTUALIZOVÁNO: 1x
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V uplynulých týdnech podle redakce Deníku N skončila většina členů Ministerstva pro vědu a výzkum. Důvodem je odvolání šéfky kabinetu Jany Soukupové.

Následuje obsah vložený z jiného webu. Zde jej můžete přeskočit.
Přejít před obsah vložený z jiného webu.
Článek si také můžete poslechnout v audioverzi.
Po dubnové rezignaci ministryně Heleny Langšádlové (TOP 09) měl Ministerstvo pro vědu a výzkum vést ekonom Pavel Tuleja . Strana ho ale nakonec nenominovala kvůli publikacím v predátors
kých časopisech a vedení resortu se chopil poslanec Marek Ženíšek.
V kabinetu ministra pro vědu, výzkum a inovace nyní skončila více než polovina zaměstnanců z desetičlenného úřadu, informoval Deník N. Důvodem je odvolání šéfky kabinetu Jany Soukupové, kte
rá o svém konci informovala na sociální síti LinkedIn.
Na svých pozicích v současnosti zůstává dvojice náměstků, Pavel Doleček a Jana Havlíková, téměř celý zbytek úřadu už ale podal výpovědi.
Ženíšek musí v současné době složit nový tým, zároveň musí jako ministr řešit výši rozpočtu na nadcházející rok. Chtěl by ho navýšit, o kolik ale redakci Deníku N odmítl sdělit. Prosadit musí také no
vé zákony, které v minulých letech vznikaly, zaměřit se chce také na zlepšení PR.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  pavel (1x), tuleja (1x)

Zpět na seznam
 

44. Čeká nás jedinečný úplněk. Proč se mu říká Jahodový a kdy ho pozorovat?  
16:30 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Refresher.cz - News  AUTOR: Ilona Hobzová SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Měsíc dosáhne fáze úplňku v noci na 22. června ve 3:10 středoevropského letního času a jen o dvě hodiny dříve bude kulminovat nad jižním obzorem.

Jak informuje Fyzikální  ústav  v Opavě , úplněk proběhne jen asi 28 hodin po letním slunovratu. „V té době se bude navíc Měsíc nacházet prakticky na nejjižnějším bodu své dráhy, z našeho úze
mí tak bude pozorovatelný jeden z nejníže položených úplňků na další téměř dvě desetiletí,“ uvedl.
Na některých místech Měsíc nevystoupá výš než nad deset stupňů nad obzor. Bude se totiž nacházet poblíž nejjižnějšího bodu na své dráze, která je mírně skloněná od roviny zemské dráhy, a to v 
souhvězdí Střelce.
„Měsíc samotný nebude nikterak větší nebo menší než obvykle, pouze bude v průběhu celé noci velmi nízko nad obzorem. Lidem se ale může stát, že se jim bude Měsíc zdát větší při západu nebo v
ýchodu. To je ovšem věc optické iluze – vycházející či zapadající Měsíc náš mozek porovnává se vzdálenými objekty na obzoru a díky tomu se nám zdá větší, než když se nachází vysoko na obloze.
Co ale bude pravděpodobně patrné, je menší jas našeho kosmického souputníka,“ doplnil ústav.
Proč se tomuto úplňku přezdívá Jahodový? Podle serveru Time and Date ho tak nazvaly původní indiánské kmeny, které v tomto období sbíraly dozrávající jahody. Další domorodé názvy jsou Měsíc
zrajících bobulí, Zelený kukuřičný Měsíc a Horký Měsíc.
Půjde o poměrně vzácnou podívanou. Znovu se takto nízko položeného úplňku dočkáme sice hned příští rok, další příležitost ale nastane až v červnu 2043.

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Měsíc dosáhne fáze úplňku v noci na 22. června ve 3:10 středoevropského letního času a jen o dvě… ( Instagram - Příspěvky, Fyzikální ústav v Opavě );

Zpět na seznam
 

45. Dnešní noc nám přinese nádherný úkaz. Budeme moci pozorovat Jahodový měsíc  
16:43 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Epoch Times - Články  AUTOR: Marcela Colucci Michal Cabejšek SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Léto přichází nejen se slunečnými dny, ale také s úchvatnými astronomickými úkazy. Jedním z nejzajímavějších je červnový úplněk, který nese poetický název „Jahodový měsíc“ a přiláká nejen odb
orníky, ale i amatérské nadšence pozorování noční oblohy.
Úplňku měsíc dosáhne svého vrcholu 22. června ve 03:08 středoevropského letního času. Tento fenomén nastane jen dva dny po letním slunovratu, který letos připadl na 20. června. Letní slunovrat 
znamená začátek astronomického léta na severní polokouli a zimy na jižní.
Měsíc by se měl nacházet prakticky na nejjižnějším bodu své dráhy, z našeho území tak bude pozorovatelný jeden z nejníže položených úplňků na další téměř dvě desetiletí.
Takto nízko položený měsíc způsobuje, že jeho světlo prochází větším množstvím atmosféry a nabývá načervenalý odstín. Tento jev je podobný jako při západech a východech slunce.
Podle NASA bude měsíc vypadat takto plný tři po sobě následující dny, což nabízí delší možnost pro jeho pozorování. Zájemci o tento úkaz by si měli připravit místo s nízkým horizontem, aby měli n
erušený výhled na východní obzor.
Jak uvádí Fyzikální  ústav  v Opavě , při této malé výšce Měsíce nad obzorem bude už dost hrát úlohu zeslabení světla v zemské atmosféře, neboť paprsky jdoucí od Měsíce k pozorovateli budou
muset urazit delší dráhu zemským vzduchem a ten jeho část (zejména krátkovlnnou) výrazně rozptýlí.
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Znovu se takto nízko položeného úplňku nad naším obzorem dočkáme ještě v příštím roce, konkrétně 11. června, na další podobnou příležitost pak budeme muset čekat až do 22. června 2043. Půj
de tedy o poměrně vzácnou podívanou.

SEKCE: Zpravodajství

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

46. Červnovou oblohu na Břeclavsku rozzáří jahodový úplněk. Víme, kde ho uvidíte  
17:27 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Denik.cz - Břeclavský deník  AUTOR: Beata Dudová SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

V noci z pátku na sobotu budou mít lidé možnost sledovat nevšední úkaz. Noční oblohu totiž zkrášlí takzvaný jahodový úplněk. Jeho výjimečnost spočívá v tom, že se bude nacházet na skoro
nejjižnějším bodu své dráhy. Bude se tak zdát mnohem větší, než obvykle. Deník přináší tipy, kde na Břeclavsku tuto nebeskou podívanou sledovat.

Jahodový úplněk je pojmenování červnového úplňku, které pochází od původních obyvatel Severní Ameriky. Ti tomuto úplňku dali název podle sezóny sklizně lesních jahod, která právě v tomto obd
obí vrcholí. Tento název není spojen s barvou měsíce, ale spíše s obdobím sklizně.
V Evropě se tento úplněk někdy nazývá také růžový úplněk, ačkoli i tento název nemá nic společného s barvou měsíce, ale odkazuje na kvetoucí růže. Tento úplněk je totiž první po letním slunovratu
a často označuje začátek léta, doby, kdy se příroda nachází v plném rozkvětu.
„Patrné bude žlutější zbarvení a menší jas Měsíce,“ vysvětlil ČTK astronom Petr Horálek z Fyzikálního  ústavu  v Opavě . Dodal, že při malé výšce bude dost hrát úlohu zeslabení světla v zemské
atmosféře, neboť paprsky jdoucí od Měsíce k pozorovateli budou muset urazit delší dráhu zemským vzduchem.
Jahodový úplněk vyvrcholí dnes 21. června večer. Pro nejlepší zážitek z pozorování je ideální najít místo s minimálním světelným znečištěním a širokým výhledem na oblohu. Na Břeclavsku k tomu 
skvěle poslouží místa jako například rozhledna Slunečná, mandloňová rozhledna v Hustopečích  nebo Dívčí hrad, Stolová hora nebo Sirotčí hrádek.
Nabízí se také třeba místa jako mikulovský Svatý Kopeček a Kozí hrádek či Dunajovické kopce. Tyto lokality nabízejí nejen krásné výhledy, ale také klidné prostředí pro odpočinek. Hůře nao
pak uvidíte úplněk ve městech, obzvlášť v Břeclavi.
Jak si užít jahodový úplněk naplno?

Podařilo se vám zachytit jahodový měsíc? Pošlete nám fotografie ZDE.
Jahodový úplněk bude na obloze působit větší než obvykle. Jedná se však o optický klam. Lidský mozek totiž uvidí Měsíc blízko horizontu a má ho s čím srovnávat, třeba se stromy, budovami nebo 
jinými objekty v krajině, což vytváří dojem, že je větší. Když Měsíc stoupá výš na oblohu, tyto body mizí a nebeské těleso se zdá menší, i když jeho skutečná velikost zůstává stejná. Jahodový úplněk
spatří lidé ještě příští rok, poté až za osmnáct let.
MOHLO BY VÁS ZAUJMOUT: V poli u Bořetic se zabydleli žraloci. Prosím, nekrmit!

SEKCE: Deníky

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikálního (1x), ústavu (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

47. Centrum Opavy žije už druhý den Slunovratem. Naše…  
17:44 | 21.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Fakulta veřejných  politik  v Opavě SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fakulta veřejných politik
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Centrum Opavy žije už druhý den Slunovratem. Naše fakulta � je u toho a vy přijďte taky❣️  A když ne dnes, tak v sobotu, Festival Slunovrat nabízí pestrý program až do nedělního rána� Více n
a � https://www.slu.cz/ fvp /cz/aktuality/15/1902

SEKCE: Instituce a organizace

KLÍČOVÁ SLOVA:  fakulta (1x), veřejných (1x), politik (1x), opavě (1x), fvp (1x)

Zpět na seznam
 

48. Obdivuji lidi, kteří už mají vyšší věk a přesto…  
09:59 | 22.06.24     Originál  Stáhnout

SoMe  ZDROJ: Facebook - Příspěvky  AUTOR: Tomáš Navrátil SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Obdivuji lidi, kteří už mají vyšší věk a přesto jsou aktivní, chtějí se dále vzdělávat a učit novým znalostem a dovednostem. Jako více jak 400 absolventů kurzů Univerzity třetího věku na Slezská  u
niverzita  v Opavě . Na slavnostním ukončení studia jsem měl možnost se s nimi potkat. Měl jsem radost z toho, jak mi mnozí vyprávěli o tom, že si našli nové přátele, dozvěděli se řadu užitečných 
věcí a plánují i další studia.

SEKCE: Politika

KLÍČOVÁ SLOVA:  slezská (1x), univerzita (1x), opavě (1x)

Zpět na seznam
 

49. Přehled: Na jaké VŠ je stále možné podat přihlášku?  
18:27 | 22.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Prahaskolska.eu - Články  AUTOR: Aneta Havránková SUPERTÉMA: Slezská univerzita v Opavě  TÉMA: Slezská univerzita v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

-

-
28/30

https://www.maximusweb.cz/public/original/64249723
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/64249723
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNDk3MjMsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNDk3MjMsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNDk3MjMsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/64252985
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/64252985
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNTI5ODUsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNTI5ODUsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNTI5ODUsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/64258844
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/64258844
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNTg4NDQsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNTg4NDQsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNTg4NDQsInRodW1icyI6MX0=
https://www.maximusweb.cz/public/original/64263580
https://www.maximusweb.cz/public/theme-as-pdf/64263580
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNjM1ODAsInRodW1icyI6M30=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNjM1ODAsInRodW1icyI6Mn0=
https://www.maximusweb.cz/public/semantic/eyJ0aGVtZVBhZ2VJRCI6NjQyNjM1ODAsInRodW1icyI6MX0=


Přinášíme vám seznam oborů na českých vysokých školách, na které je stále možné podat přihlášku .
Červen

30. 6. Vysoká škola technická a ekonomická v Českých Budějovicích 2. kolo www.vstecb.cz, Filozofická fakulta UPOL nově akreditovaný program Jazykovědný analytik www.ff.upol.cz, Obchodně 
podnikatelská fakulta SLU MI 2. kolo www.opf.slu.cz

Červenec

12. 7. Fakulta managementu a ekonomiky UTB 2. kolo www.fame.utb.cz, Filozoficko-přírodovědecká fakulta v Opavě SLU 2. kolo www.fpf.slu.cz
14. 7. Přírodovědecká fakulta UPOL 2. kolo vybrané programy www.prf.upol.cz, Fakulta agrobiologie, potravinových a přírodních zdrojů ČZU 2. kolo www.af.czu.cz
15. 7. Fakulta stavební VUTBR 2. kolo vybrané programy www.fce.vutbr.cz
17. 7. Přírodovědecká fakulta OU 2. kolo vybrané programy prf.osu.cz
21. 7. Fakulta mechatroniky, informatiky a mezioborových studií TUL 2. kolo www.fm.tul.cz
24. 7. Vysoká škola polytechnická Jihlava 2. kolo www.vspj.cz
31. 7. Cyrilometodějská teologická fakulta UPOL SP, MSHP 2. kolo www.cmtf.upol.cz, Fakulta stavební VŠB-TUO 2. kolo www.fast.vsb.cz, Hornicko-geologická fakulta VŠB-TUO 2. kolo www.hgf
.vsb.cz, Fakulta strojní VŠB-TUO 2. kolo www.fs.vsb.cz, Fakulta materiálově – technologická VŠB-TUO 2. kolo www.fmt.vsb.cz, Fakulta elektrotechniky a informatiky VŠB-TUO 2. kolo www.fei.vs
b.cz, Fakulta bezpečnostního inženýrství VŠB-TUO 2. kolo programy v KS www.fbi.vsb.cz, Fakulta textilní TUL 2. kolo www.ft.tul.cz, Teologická fakulta JČU 2. kolo www.tf.jcu.cz, Fakulta stavební 
ČVUT 2. kolo www.fsv.cvut.cz

Srpen 2024

1. 8. Fakulta rybářství a ochrany vod JČU 2. kolo www.frov.jcu.cz, Fakulta elektrotechniky a komunikačních technologií VUTBR 2. kolo www.fekt.vut.cz
5. 8. Fakulta strojní ZČU 2. kolo www.fst.zcu.cz
9. 8. Fakulta dopravní ČVUT 2. kolo do 9. 8. pro studium v Praze www.fd.cvut.cz, Husitská teologická fakulta UK 2. kolo vybrané programy www.htf.cuni.cz
11. 8. Fakulta zemědělská a technologická JČU 2. kolo www.fzt.jcu.cz
12. 8. Filozofická fakulta UK 2. kolo vybrané programy www.ff.cuni.cz
15. 8. Katolická teologická fakulta UK 2. kolo www.ktf.cuni.cz, Ekonomická fakulta VŠB-TUO 2. kolo www.ekf.vsb.cz, Fakulta humanitních studií UTB 2. kolo Zdravotně sociální péče a Německý ja
zyk pro manažerskou praxi www.fhs.utb.cz, Ekonomická fakulta TUL 2. kolo www.ef.tul.cz, Hudební fakulta AMU Skladba, Strunné nástroje - Viola www.hamu.cz
16. 8. Přírodovědecká fakulta UJEP 2. kolo prf.ujep.cz, Fakulta zdravotnických studií UJEP 2. kolo BT, OPZ v PS, E, OPZ, PO v KS www.fzs.ujep.cz
18. 8. Fakulta strojní TUL 2. kolo www.fs.tul.cz, Fakulta strojní ČVUT 2. kolo www.fs.cvut.cz
22. 8. Vysoká škola polytechnická Jihlava 3. kolo www.vspj.cz
23. 8. Fakulta životního prostředí UJEP 2. kolo www.fzp.ujep.cz
24. 8. Zdravotně sociální fakulta JČU 2. kolo pro programy ZSP a RA www.zsf.jcu.cz
25. 8. Fakulta dopravní ČVUT 2. kolo pro studium v Děčíně www.fd.cvut.cz
26. 8. Fakulta strojního inženýrství UJEP 2. kolo www.fsi.ujep.cz
30. 8. Fakulta jaderná a fyzikálně inženýrská ČVUT 2. kolo www.fjfi.cvut.cz
31. 8. Matematický ústav v Opavě SLU 2. kolo www.math.slu.cz, Fyzikální ústav v Opavě SLU 2. kolo www.slu.cz/phys, Fakulta filozofická ZČU 2. kolo vybrané programy www.ff.zcu.cz

Září 2024

9. 9. Fakulta sociálně ekonomická UJEP 2. kolo RRVS, SPSP PS, KS navíc EM www.fse.ujep.cz
10. 9. Fakulta stavební VŠB-TUO 3. kolo www.fast.vsb.cz
12. 9. Fakulta technologická UTB 2. kolo www.ft.utb.cz
Zdroj: vysokeskoly.com

SEKCE: Ostatní

KLÍČOVÁ SLOVA:  slu (4x)
DUPLICITY (>70% SHODA): Přehled: Na jaké VŠ je stále možné podat přihlášku? ( Prahaskolska.eu - Články, Fyzikální ústav v Opavě ); Přehled: Na jaké VŠ je stále možné podat přihlášku?
(Prahaskolska.eu - Články, Matematický ústav v Opavě ); Přehled: Na jaké VŠ je stále možné podat přihlášku? ( Prahaskolska.eu - Články, Obchodně-podnikatelská fakulta ); Přehled: Na jaké VŠ je
stále možné podat přihlášku? (Prahaskolska.eu - Články, Filozoficko-přírodovědecká fakulta );
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50. Dnes sa na oblohe ukáže Jahodový mesiac: Medovinový zázrak vidno raz za 20 rokov  
10:47 | 23.06.24     Originál  Stáhnout

Internet  ZDROJ: Netky.sk - Články  AUTOR: NEZNÁMÝ SUPERTÉMA: Fakulty a ústavy  TÉMA: Fyzikální ústav v Opavě
SENTIMENT: Pozitivní | Neutrální | Negativní

Starý európsky názov pre tento spln je Medovinový Mesiac alebo aj Honeymoon práve kvôli svojmu zlatistému odtieňu. Slovensko má dnes večer jedinečnú príležitosť pozrieť si takzvaný jahod
ový mesiac. Spln prichádza presne 28 hodín po letnom slnovrate, čím vznikne unikátne sfarbenie. Podľa NASA ho bude možné pozorovať tri dni, až do nedele.

Napriek tomu, že tento jahodový mesiac sa už v názve pýši práve týmto červeným ovocím, jeho sfarbenie nebude úplne pripomínať jahodu. Skôr sa bude ukazovať v oranžových až zlatistých odtieň
och, no objaviť sa môžu aj nádychy červenej či ružovej.
Starý európsky názov pre tento spln je Medovinový Mesiac alebo aj Honeymoon práve kvôli svojmu zlatistému odtieňu. Slovensko má dnes večer jedinečnú príležitosť pozrieť si takzvaný jahodový 
mesiac. Spln prichádza presne 28 hodín po letnom slnovrate, čím vznikne unikátne sfarbenie. Podľa NASA ho bude možné pozorovať tri dni, až do nedele.

Raz za 20 rokov
Tento úkaz sa opakuje len veľmi výnimočne, bude to jeden z najnižšie položených splnov na ďalších 20 rokov. Jahodový mesiac a letný slnovrat sa stretnú iba raz za 20 rokov, čo umožňuje vidieť 
prelínanie týchto dvoch javov. Nadšenci sa určite budú mať cez víkend na čo pozerať.
Nezľaknite sa, ak sa vám mesiac bude zdať väčší, je to iba trik, ktorý si na nás príroda pripravila. "Mesiac samotný nebude nijako väčší alebo menší ako obvykle, iba bude v priebehu celej
noci veľmi nízko nad obzorom. Ľuďom sa však môže stať, že sa im bude Mesiac zdať väčší pri západe alebo východe. To je však vec optickej ilúzie – vychádzajúci či zapadajúci 
Mesiac náš mozog porovnáva so vzdialenými objektmi na obzore a vďaka tomu sa nám zdá väčší, než keď sa nachádza vysoko na oblohe," píše o jave Petr Horálek z inštitúcie Fyzik
ální  ústav  v Opavě .
Tešiť sa môžu aj fotografi každého druhu. Mesiac si bude totiž možné nafotiť v ideálnych podmienkach. Tým, že k nám bude po dlhom čase najbližšie, bude aj omnoho jednoduchšie nastaviť objekt
ív a spraviť práve tú dokonalú snímku, ktorá poteší váš Instagram.

Optická ilúzia
Obrovský mesiac zafarbený do červena si každá kultúra vysvetľuje inak. Indiánske kmene v Severnej Amerike dali jahodovému mesiacu meno na označenie sezónnej zrelosti jahôd. Najlepším spô
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sobom ako si astronomický jav vychutnať, je pozrieť si ho úplnom zotmení po všetky tri dni - až do nedele. Bude sa totiž postupne meniť a prechádzať do splnu.
Spln nastáva, keď je Mesiac oproti Slnku, tak ako ho vidíme zo Zeme, uvádza NASA. Mesiace v splne zvyčajne vychádzajú okolo západu slnka a zapadajú okolo východu slnka. Mesiac bude niek
oľko dní vyzerať v splne, kým sa presunie do fázy ubúdania.

Pestrá zmena farieb
Za zmenou farby Mesiaca bude práve optická ilúzia. Svetlo, ktoré k nám od Mesiaca putuje bude totiž musieť, ironicky, prejsť dlhšiu vzdialenosť. Napriek tomu, že nám sa bude zdať, že je bližšie k
nám.
"Čo bude pravdepodobne viditeľné, je menší jas nášho kozmického súputníka. Pri tejto malej výške Mesiaca nad obzorom bude už dosť hrať úlohu zoslabenia svetla v zemskej atmosfére, preto
že lúče idúce od Mesiaca k pozorovateľovi budú musieť uraziť dlhšiu dráhu zemským vzduchom a ten jeho časť (najmä krátkovlnnú) výrazne rozptýli. Mesiac sa nám tak bude zdať o niečo slab
ší a zrejme skôr žltkastý ako jasne biely. Tak či onak, pôjde o ideálnu príležitosť na fotenie splnu s nejakými nie príliš vysokými objektmi na obzore alebo napríklad s prípadnými búrkovými oblak
mi," doplnil Horálek.

Za Netky.sk
Lucie Balgová
text: vedanadosah.cvtisr.sk, NPR, www.slu.cz foto: NPR

SEKCE: Slovensko

KLÍČOVÁ SLOVA:  fyzikální (1x), ústav (1x), opavě (1x)
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